
LETNIK X., ŠTEV. 50 Ljubljana, 7. decembra 1951 IZVOD 6 din

Poštnina plačana ▼ golemu!

Nekaj napotkov k pripravi letnih skupščin
Naša prva skrb je dobro letno poročilo

Danes pa se še malo pomenimo o 
tem, kako se bomo kaj pripravili na 
letne skupščine! Res je, da nas od skup
ščine loči še mesec dni in več, vendar 
to za dobro pripravo skupščine ni nič 
preveč časa. Letos moramo računati s 
tem, da se je občutno zmanjšalo število 
poklicnih odbornikov ne le v podruž
nicah, ampak tudi v ostalih sindikalnih 
vodstvih in da bodo morali večino pri
prav za skupščine opraviti sami odbor
niki iz podružnic.. Seveda jim bodo ne
dvomno precej pomagali člani višjih 
sindikalnih vodstev, ki delajo v dotič- 
nem podjetju, ali nekje v bližini, toda 
tudi ti le v prostem času. Poleg tega 
pa si letos vsi skupaj prizadevamo, da 
bi dosedanji odbori pripravili za skup
ščine res temeljita poročila o delu od
borov in o delu organizacije.

POROČILO JE SLIKA DELA 
ORGANIZACIJE

Če hočemo pripraviti res skrbno poro
čilo o delu svoje organizacije in vod
stva, to pa so vodstva dolžna, je potreb
no, da izvršni odbor temeljito prouči 
svoje delo, zbere potrebne podatke in 
napravi ogrodje poročila. Poročilo je 
treba zasnovati tako, da bo res vsebo
valo določen pregled delovanja organi
zacije. Smisel poročila torej ni v tem, 
da se v njem kronološko (po vrsti) na
nizajo dogodki iz preteklega leta, am
pak da se opiše delo sindikalne organi
zacije ob posameznih vprašanjih. Zato 
je potrebno namreč povedati, katera 
vprašanja iz življenja članstva je v pre
teklem obdobju obravnavalo vodstvo 
podružnice, kaj so sklenili, kaj so na
pravili. Samo na tak način je mogoče, 
da dobe člani jasno sliko o tem, kako 
je njihovo vodstvo sploh zasledovalo 
tok dogodkov in kako je bilo potem kos 
izpolnjevati svoje naloge. Poročilo pa 
ne sme obravnavati samo dela izvrš
nega odbora kot celote, ampak mora 
tudi osvetliti delo posameznih članov 
izvršnega odbora, dalje komisij in pod
komisij. Kratko malo, poročilo mora iz
vršni odbor pripraviti tako. da bodo 
člani dobili jasno sliko o delu svojega 
odbora in njegovih članov in seveda 
tudi o svojem delu.

SLABOSTI, KI ŠKODUJEJO 
KAKOVOSTI POROČIL

Da pa bodo letos izvršni odbori res 
pripravili taka poročila, se pomenim,o 
o nekaterih najznačilnejših slabostih 
velike večine dosedanjih poročil, ki jih 
je v bodoče treba odpraviti.

Predvsem bolehajo dosedanja poro
čila na tem, da imajo strašansko dolge 
in raznih lepih besedi polne uvode, ki 
ničesar ne povedo. Takih uvodov ni tre
ba pisati, ampak naj bo poročilo kar 
vzeto iz življenja organizacije. Druga 
slabost poročil je bila, da so se poroče
valci v glavnem omejevali na našteva
nje vseh mogočih nalog organizacije in 
pri tem zelo pogosto sploh niso pove
dali, kaj je organizacija delala, ali pa 
so to opravili mimogrede. Tudi tega naj 
se letos izognejo. O tekočih in bodočih 
■nalogah naj bo govora v posebnih raz
pravah, posebnih govorih, tako da bo 
poročilo res vsebovalo poročilo. Prav 
tako pa ni priporočljivo, da na skupšči
ni podajajo posamezni odborniki poro
čila po posameznih »sektorjih« dela, ker 
se na ta način sploh izgubi celotna sli
ka o delu odbora. Glavni poročevalec, 
predsednik naj poroča o delu odbora, 
ostali odborniki pa naj to poročilo po
tem utemeljujejo in razlagajo v razpra
vi. Tako tudi odpade eden izmed vzro
kov za tako presneto dolge dnevne re
de, kot sd jih imeli v nekaterih podruž
nicah.

POROČILA PIŠEMO ZA ČLANSTVO 
IN SI MORAMO PRIZADEVATI, DA

JIH TUDI ČLANSTVO SPOZNA
Kaj torej svetujemo glede poročil za 

letošnje skupščine? v glavnem naj bi 
na letošnjih skupščinah imeli le eno po
ročilo in naj bo poročevalec točasni 
predsednik organizacije, s tem ni re
čeno, da so odveč nekatera dopolnilna 
poročila, zlasti podrobnejše poročilo o 
gospodarjenju z denarjem organizacije 
in morda še kaj. Toda napačno je, če 
glavni poročevalec ne pojasni gospodar
jenja podružnice, saj se vendar sme 
razpolagati z denarjem le po sklepih iz
vršnega odbora, vtem ko blagajnik oseb
no odgovarja le za pravilno izvajanje 
omenjenih sklepov ter za vestno in po
šteno izvrševanje manipulativnih po
slov okrog blagajniškega poslovanja. 
Gospodarjenje s sredstvi podružnice pa 
Po svoje tudi pojasni delo organizacije. 
Poleg tega svetujemo, naj bi bila poro
čila kratka in jasna. Zlasti je važno, da 
stvari, za katere smatra izvršni odbor, 
da je potrebno, da članstvo posebej v 
razpravi določi svoje stališče do njih, 
bodisi, da so odboru nejasne, bodisi, da 
jih dobršen del članstva ne razume, bo
disi da so različna pojmovanja sploh, 
poročevalec posebej vestno obrazloži.

Poročila pišemo za članstvo, zato si 
mora odbor prizadevati, da res poskrbi,

da člani spoznajo poročila. Prvi pogoj 
Kza temeljito spoznavanje članstva je 
pisano poročilo. Poleg tega svetujemo, 
da poročevalec pripravi svoje poročilo 
toliko časa pred skupščino, da lahko to 
poročilo prebero recimo člani po sku
pinah na posebnih predvolilnih sestan
kih in podobno. V večjih organizacijah 
bi morda kazalo tudi razmnožiti poro
čilo in ga dati odbornikom in zaupni
kom v posameznih skupinah. Na ta na
čin potem dosežemo, da člani vedo, o 
čem bo govora in z dobro pripravlje
nim poročilom jim zbudimo zanimanje 
za to, da se tudi sami pripravijo za 
razpravo.

Zakaj zelo težko je, če slišiš na skup
ščini na hitro prebrano poročilo, da si 
napraviš neko sliko o delu in da si po
zoren na posamezna vprašanja. V takih 
primerih potem člani na skupščinah 
redko razpravljajo, ali pa razpravljajo 
o stvareh, ki njih »tišče« in morda sploh 
niso v nikakršni zvezi s poročilom. Po
sebej to velja za tisti del poročila, ko 
je govora o gospodarjenju s sredstvi 
organizacije; to je o plačevanju član
skih prispevkov in o ravnanju s tem 
denarjem. Prvi pogoj, da lahko člani 
ocenijo gospodarjenje v podružnici, je, 
da res poznajo številke. Zato pa je tre
ba, da so jim na vpogled pred skup
ščino; kjer je to mogoče, naj se razmno
žijo, kjer to ni mogoče, pa objavijo na 
razglasni deski ali kakor koli drugače. 
Tudi nadzorni odbor (finančna kontro
la) mora pripraviti dobro svoje poro
čilo, saj ni njegova naloga samo, da na 
skupščini pove, »da je našel blagajniško 
poslovanje v redu in zato predlaga raz- 
rešnico«, ampak je dolžnost nadzornega 
odbora, da sploh oceni v poročilu go
spodarsko politiko izvršnega odbora, 
ne pa samo tehnično stran blagajniške
ga poslovanja.

To je letos posebno pomembno, ker 
imajo podružnice vendar sorazmerno 
močne kulturnoprosvetne fonde, re
zervna sredstva itd. in je res treba te
meljito oceniti način gospodarjenja s 
temi sredstvi.

O NOVI UPRAVNO PODROČNI RAZDELITVI RAZPRAVLJAMO

Povežimo kraje in naselja, ki gospodarsko 
teže skupaj v zaključene upravne enote

V vseh krajih križem po naši deželi 
kar živo razpravljamo o obrisih nove 
upravno-polilične razdelitve naših krajev. 
Pa prisluhnimo tokrat, o čem neki govore 
po industrijskih središčih!

V Kranju recimo razmišljajo o tem, 
da bi upravno vključili mestno občino 
Kranj (ki je bila doslej samostojen okraj) 
v kranjski okraj. To bi torej pomenilo, 
da bi Kranj postal sestavni del okraja, 
na področju katerega se nahaja. Nedvom
no je ta predlog umesten, saj teži za tem, 
da dobi kranjski okraj v svoj sklop me
sto, ki predstavlja za precejšnje okoliško 
področje dejansko gospodarsko, kulturno 
in tudi naravno središče. Seveda mesto 
Kranj za sedaj res še ni tolikšno, da bi 
ga kazalo tudi v bodoče ločiti od oko
liškega področja, s katerim je tako tesno 
organsko povezan. Saj vendar velik del 
delavstva celo ne prebiva še v Kranju, 
ampak prihaja na delo iz okoliških kra
jev in še bolj briše meje med mestom in 
ostalimi kraji

Res je, da imajo pa Kranjčani tudi 
nekaj upravičenih pripomb. Še tedaj, ko 
je bilo mesto v sklopu okraja, so neka
teri posvečali mestu skoraj samo toliko 
pozornosti kot vsakemu drugemu kraju. 
Seveda je bilo to kajpada nšpak. Toda 
tudi Kranjčani se sedaj neupravičeno 
boje, da bi zaradi ponovne združitve 
lahko kdo spet mesto zanemarjal. Pri 
novih gospodarskih prilikah bo namreč 
gospodarstvo določalo dejanski pomen 
kraju. Kranj pa je gospodarsko tako 
močno mesto, da bo dejansko vezalo nase 
velik del področja v svoji okolici in s 
tem tudi dobilo tisti pomen v okraju, M 
mu gre.

Pa prisluhnimo malo še Celjanom! 
Od mesta tja proti Laškem je področje 
Tremerje. Tod prebiva skoraj tri četrtine 
delavcev in nameščencev in ena četrtina 
kmetov. Pred kratkim so tudi Tremerčani 
malo razmislili, kam bi: ali k Celju, ali 
k Laškem. Res živahno so se zapletli v 
razprave, toda na zadnjem sestanku seOd dobro pripravljenih poročil in od 

tega, da glavne misli iz poročil člani i niso mogli odločiti Zakaj pa ne? Prav- 
poznajo že pred skupščino, je v veliki | zaprav je precejšnja večina Tremer-
meri odvisno plodno delo skupščine. Da 
to izpolnimo, se je treba pa res v izvrš
nem odboru kar dobro pripraviti in nič 
kaj preveč časa nam ne bo hodilo, če 
bomo hoteli prej omenjene nasvete 
uresničiti. Zato pa svetujemo, da prično 
izvršni odbori kar resno pripravljati 
svoje poročilo.

čanov za to, da bi postali Celjani, da bi 
se priključili k celjski občini Toda ne
kateri pa so, ki te stvari malo po svoje 
»tuhtajo«. No, in so jo stuhtali — ne 
k Celju, tam nam bodo »nabili visoke 
davke«, raje k Laškem, »tam so nižji 
davki«. Pa so jih nekaj potegnili za se
boj in napravili na sestanku pravi živ

žav. Seveda bodo končno morali res pu
stiti pri strani »babje čenče o davkih« 
in reči moško in trezno besedo, kam Tre-

merčanom po poštenih težnjah bolje 
kaže. Rekli so, da se bodo zato še en
krat posebej sestali.

Zelo prikupno lego ima naše gorenjsko industrijsko mestece Kranj, ki je po
membno gospodarsko in kulturno središ če kranjskega okraja. — Na sliki je

pogled na mesto Kranj.

Predsedstvo Republiškega sveta fe razprav
ljalo o pravilnikih za letne skupščine

o ORGANIZACIJI LETNEGA DOPUSTA, FINANČNEM POSLOVANJU, 
PRAVILNIKU O FINANČNEM POSLOVANJU, O NAČINU PORABE 
REZERVNIH FONDOV, STATISTIKI, SINDIKALNEM TISKU, O SKU
PINSKIH OBISKIH ORGANIZACIJ, O STALIŠČU DO DELAVSKO 

USLUŽBENSKIH ZADRUG

V ponedeljek 26, novembra je bila 
seja predsedstva Republiškega sveta ZS 
za Slovenijo, kateri so prisostvovali tudi 
mnogi sindikalni odborniki Republiških

PRISPEVEK K PRIRAVAM ZA NOV PLAČILNI SISTEM

Kakšen bodi način
osebja v trgovs

nagrajevanja
kih podjetjih

V PRIPRAVI JE NOVA UREDBA O PLAČAH OSEBJA V TRGOVINI. V SLOVENIJI 2E PRECEJ 
ŽIVAHNO RAZPRAVLJAMO O TEM OSNUTKU. IZ DOSEDANJIH RAZPRAV POVZEMAMO NEKATERE 
NAJZNAČILNEJŠE MISLI ODBORNIKOV SINDIKALNIH ORGANIZACIJ TRGOVSKEGA SINDIKATA.

SLABOSTI DOSEDANJEGA NAČINA PLAČEVANJA — NEENAKOMERNO NAGRAJEVANJE ZA 
ENAKO DELO — PODALJŠAN DEJANSKI DELOVNI C AS.

V TRGOVINI NAJ BI UVEDLI SISTEM MARŽ IN RABATOV — KAKO CIM BOLJ POENOSTAVITI 
OBRAČUNAVANJA STROŠKOV TRGOVINE — OMEJITVE, S KATERIMI NAJ BI ŽE VNAPREJ 
PREPREČILI MOŽNOST PREPLACEVANJA — KAKO JE S POVEČANJEM TRGOVSKEGA APARATA, 
CE UVEDEMO TE SPREMEMBE?

Kmalu bo minilo enajst mesecev, odkar 
je stopila v veljavo dosedanja Uredba o 
plačah osebja v trgovini na drobno ln ve
liko. Ta uredba je vsekakor prinesla s no
vim načinom plačevanja v trgovini mnogo 
sprememb. Predvsem pa je prispevala k 
izboljšanja trgovanja ln pomaga preusmeriti 
trgovino Iz razdeljevalnega aparata v pravo 
trgovino, ki blago po nalhltrejšt ln najce- 
nejšl poti prodaja potrošniku.

SLABOSTI DOSEDANJEGA NAČINA 
PLAČEVANJA

V zadnjem letu pa smo sl pridobili tudi 
doka.i dragocenih izkušenj, ki jih velja upo-

prl sestavljanju nove Uredbe o pla- 
ebja v trgovini. _ Poleg pomembnih

števatl
čah osel „ „ _____
dobrih strani je dosedanji način plačevanja 
spremljalo tudi nekaj slabosti. Pri tem mi
slimo predvsem na nenavadne plače, ki so 
jih prejemali uslužbenci v nekaterih pod
jetjih. Seveda so bila ta podjetja redka, 
toda po svoje pomenijo problem. Dalje, 
obstajali so primeri nepravilne delitve spre 
menljlvega dela plače, ker je zelo težko 
stvarno določanje odstotka stroškov ln pla
na blagovnega prometa.

NEENAKOMERNO NAGRAJEVANJE 
ZA ENAKO DELO

Po dosedanjih Izkušnjah sodeč, celo pri 
nemallh prizadevanjih sindikatov, oblastnih 
organov, trgovinske inšpekcije, kakor tudi 
dobro hotečega trgovskega kadra, ni nspeio 
povsem preprečiti neenakomernega nagraje 
vanja po učinku v trgovini na drobno ln 
veliko. Vzrok temu leči v tem, ker več ali 
manj grešimo pri določanju odstotka stroš
kov ali pa pri planiranju blagovnega pro
meta, ki ga je v trgovini zelo težko stvarno 
predvideti. Izkušnje nam namreč govore, da 
so mnoga podjetja z manjšim dejanskim 
trudom In manjšim dejanskim prometom 
dosegla občutno višje plače kot druga, za
radi prej omenjenih napak. Seveda to na
sprotuje načelu nagrajevanja po delu, po 
doprinosu.

PODALJŠAN
DEJANSKI DELOVNI CAS

Pri dosedanjem načinu plačevanja so 
nastopile tudi razne težave v zvezi z delov
nim časom v trgovini. Delovni čas skoraj 
ni več omejen na 8 ur, kot je to v navadi,

temveč ponekod delajo trgovski uslužbenci 
celo po 12 pa tndi po 16 ur dnevno. Gotovo, 
da to ni zdrav pojav. Vzrok za tako neza 
konlto podaljšanje delovnega časa lahko 
delno pripišemo samim uslužbencem, ki so 
hoteli delo opraviti s čim manj ljudmi, da 
bi dosegli višje plače, delno pa so temu 
krivi odgovorni organi, ki so določali od
stotek stroškov ln plan blagovnega prometa 
tako visoko, da je bilo trgovsko osebje pri
siljeno delati delj časa, če je hotelo doseči 
svojo osnovno plačo.

V TRGOVINI NAJ BI UVEDLI 
SISTEM MARŽ IN RABATOV

Že omenjeni vzroki (teh pa je še več) 
govore za to. da naj bi v trgovini na drobno 
In veliko odpravili določanje odstotka 
stroškov ln najvišjega plana prometa. To 
naj zamenja sistem marž In rabatov. To bi 
dosegli na ta način, da Zvezna vlada pred
piše za vsa trgovska podjetja enotne marže 
in rabate po skupinah predmetov, kjer pa 
to nt možno, pa posamično. Predvideti pa 
hi se moral tudi minimalni družbeni plan 
na osnovi sposobnosti trgovskega podjetja 
ln danih pogojev.

Cene se pri nas uravnavajo po ponudbi 
In povpraševanja In tako bi trgovska pod
jetja dosegla določene razlike. Te razlike 
naj bi razdelili tako, da del teh razlik 
ostane v trgovskem podjetju. Kakšen bodi 
ta odstotek, osnutek nove uredbe že pred
videva. Seveda predvidena lestvica ne more 
veljati v podjetjih za promet s poljskimi 
pridelki na veliko. Pri teh podjetjih bo 
morala biti lestvica posebej prilagojena.

KAKO ČIMBOLJ POENOSTAVITI 
OBRAČUNAVANJE STROŠKOV 

TRGOVINE
Da bi stvar čimbolj poenostavili, je pri 

poročati, da se v marže ln rabate vštejejo 
vsi stroški trgovine (stroški nabave In pro
daje, tn so všteti materialni ln osebni 
stroški, odvisni stroški, stroški blagovnega 
prometa, plače, dodatki na plače ln drago). 
Sem naj bi vračunali po našem mnenju tndi 
prispevek v sklad za otroške doklade, nado
mestek za prehranske ln Industrijske bone, 
socialni prispevek (prva in druga razlika) 
Marže ln rabati pa naj bi se določevali 
na povprečje stroškov trgovine, enotno za 
vsa trgovska podjetja v FLRJ. S tem bi

odpravili razlike, ki se pojavijo z določa 
njem odstotka stroškov ln planiranjem naj
višjega plana blagovnega prometa.

OMEJITVE, S KATERIMI NAJ SE 
VNAPREJ PREPREČI MOŽNOST 

PREPLACEVANJA
Možnost p neplačevanja ln nepravilnega 

razsipavanja e fondom plač naj bi prepre 
čili na ta način, da bi obstajala določena 
lestvica, ki bi uravnavala, kako se povečuje 
prispevek za plačilni fond. če se doseže 
višek marže In rabata na enega delavca 
oziroma uslužbenca.

V osnutku nove nredbe je predvidena 
tndi že taka lestvica Seveda lestvica sama 
po sebi pri dosedanjem načinu določanja 
odstotka stroškov ne bi mogla uravnati 
nagrajevanja.

KAKO JE S POVEČANJEM 
TRGOVSKEGA APARATA,

CE UVEDEMO TE SPREMEMBE?
Proti takemu načinu nagrajevanja po 

stavljajo nekateri ugovor, da bo po tem 
načina nagrajevanja potrebno v večjih pod 
jetjlh zaposliti po enega tovariša samo za 
to. da bo obračunaval marže ln rabate 
Verjetno bo to držalo, toda če pomislimo, 
koliko ljudi bo sproščenih, ki so sedaj iz
vrševali nadzor nad določanjem odstotkov 
stroškov In planom blagovnega prometa 
potem ta ugovor ne zavrača tehtne uvedbe 
marž ln rabatov Zlasti če pomislimo, koliko 
podjetij smo dobili z decentralizacijo In 
kakšen aparat bi morali Imeti za določanje 
odstotka stroškov za vsako teh podjetij po
sebej. Že dosedanje izkušnje pa nam še 
govore, da kljub dobri volji merodajnih 
organov celo doslej nismo uspeli natančno 
nadzorovati podjetij In na osnovi ugotovitev 
določati odstotek stroškov in plan blagov
nega prometa res stvarno. Toliko manj nam 
bi to nspeio sedaj, ko Imamo več podjetij 
Občutno pa bi se zaradi teh sprememb lahko 
zmanjšalo število zaposlenih v poverjeništvih 
In trgovinski Inšpekciji Z določenimi mar
žami ln rabati bi poverjeništva za trgovino 
odnosno Sveti za blagovni promet okrajnih 
ljudskih odborov vršili samo pregled Izpnl 
njevanja plana blagovnega prometa In pl a 
čevanja osebja v trgovini, kar pomeni, da 
bi lahko vodili trgovinsko politiko brez 
vmešavanja v Izrazito komercialne posle.

Ivan Curk

odborov sindikatov in Mestnega sindi
kalnega sveta iz Ljubljane. Na seji je 
poročal predsednik Republiškega sveta 
tov. Janko Rudolf o delu in napotilih 
seje predsedstva Centralnega sveta ZSJ, 
ki je bila v dneh 22, in 24. novembra v 
Beogradu.

Predsedstvo Republiškega sveta je 
temeljito proučilo vrsto tekočih vprašanj, 
med njimi organizacijo letnega dopusta, 
finančno poslovanje, pravilnik o finanč
nem poslovanju, pravilnik o letnih skup
ščinah, statistiko, sindikalni tisk, stališče 
do del avskouslužbenskih zadrug, sistem 
dela ekip in podobno. O posameznih 
vprašanjih bomo še poročali, danes pa 
se bomo omejili le na nekatere misli iz 
razprave o pravilnikih za letne skupščine.

TEŽIMO ZA TEM. DA BI VSE 
ČLANSTVO PRISOSTVOVALO 

LETNIM SKUPŠČINAM
Ena izmed misli o letnih skupščinah, 

ki je ne gre prezreti, jo ta, naj bi težili 
za tem, da bi, kjer se le da, prisostvo
vali vsi člani skupščini. To se torej pravi, 
da bi volili delegate res samo tam, kjer 
je nemogoče pripraviti skupščino s ce
lotnim članstvom. V vseh drugih prime
rih pa bi stremeli za tem, da bi bil a 
letna skupščina v naših organizacijah 
res tisti dogodek, ko se zb ero vsi člani 
in pretresejo ter pretehtajo delo svoje 
organizacije. In prav je tudi tako! Enkrat 
letno naj bi se vendar zbrali vsi člani 
skupaj in se pogovorili o svojem delu 
Izjema naj bi bile le organizacije, kjer 
je to zaradi delovnega časa ali tehničnih 
prilik nemogoče.

PREDVOLILNE KONFERENCE NAJ 
BODO PRIPRAVA ZA LETNE 

SKUPŠČINE
V neposrednih pripravah na letno 

skupščino naj sodeluje vse članstvo. V 
ta namen bodo po kolektivih sklicevali 
posebne predvolilne konference, na ka
terih bi recimo že razpravljali med dru
gim o kandidatih za nov odbor. Seveda 
udeležba na predvolilni konferenci ne bi 
bila obvezna, vendar je želeti, da za
jame čimveč članstva. Na predvolilnih 
konferencah udeleženci konference lahko 
že tudi sestavijo kandidatno listo, ki jo 
potem predlagajo skupščini, V kolikor 
predlože udeleženci predvolilne konfe
rence listo skupščini, potem na skupščini 
ni več potrebno voliti kandidacijska ko
misije.. To morajo izvoliti le v primeru, 
če skupščina zavrne predlagano kandi
datno listo.

V večjih kolektivih, ki er bodo na 
predvolilne konference prišli v glavnem 
le delegati za skupščine, prav tako lahko 
že zb er o kandidatno listo, vendar je 
priporočljivo, da o njei članstvo razprav
lja po posameznih oddelkih, preden je 
predložena skupščini.

(Nadaljevanje na 3. strani)



Ponovno znižanfe cen
nekaterih Industrijskih Izdelkov

suha slanina od 200 do 250 din za 
kilogram,

suho meso od 230 do 280 din za kilo
gram.

To novo znižanje cen industrijskim 
izdelkom, ki seveda ni poslednje, jasno 
dokazuje, da bodo cene industrijskim iz
delkom še nadalje padale, vzporedno s 
padanjem cen kmetijskim pridelkom. To 
pa je tudi edini in najbolj gotov način 
uravnovešanja našega gospodarstva, ki 
našemu delovnemu človeku omogoča iz
boljšanje njegove življenjske ravni. Samo 
to poslednje znižanje cen bo prineslo 
potrošnikom več ko 34 milijard dinarjev 
letnega prihranka.

AH poznaš pravice, 
ki ti jih daje zakon 
o socialnem zavarovanju?

Nekaj že, toda ne vse in ne natanko! 
Naroči zato hitro nas žepni koledar
ček! »Delavska enotnost«, Ljubljana, 
Ma$arykova c. 14/11., pošt predal 284.

ZAPADNI EVROPI PRIMANJKUJE 
PREMOGA

Celotna proizvodnja premoga v glav
nih zapadnoevropskih državah (v Angli
ji, Zapadni Nemčiji, Franciji, Posarju, 
Belgiji, Holandiji in Španiji) je letos v 
prvem polletju znašala 245 mlijonov ton. 
Čeprav se je v teh državah proizvodnja 
premoga v primerjavi z lanskim letom 
povečala za 12 milijonov ton, ta proiz
vodnja kljub temu še zdaleka ne more 
kriti vseh potreb ondotne težke industri
je. Po oceni podkomisije za premog, je 
manjkalo namreč v teh državah samo v 
drugem polletju za okrog 22 milijonov 
ton premoga. Vzrokov za to je več! Ob
čutno pomanjkanje premoga je v zahodno
evropskih državah nastopilo ob izbruhu 
korejske vojne, še večje pomanjkanje pa 
se čuti po sporu, ki je nastal med An
glijo in Perzijo, ko so prenehale dobave 
tekočega goriva. Poleg tega sta Poljska 
in Češkoslovaška, id sta še lani izvažali 
letno skoraj 10 milijonov ton premoga, 
v veliki meri zmanjšali svoj izvoz * za- 
padnoevropske države. Posledica 'tega 
stanja je bila, <$a se na evropskem trgu 
čedalje bolj pojavlja premog uvožen iz 
ZDA in deloma tudi iz južnoafriških pre
mogovnikov. Tako so zapadnoevropske 
države samo v onri polovici letošnjega 
leta uvozile iz ZDA 8,470.000 ton pre
moga, iz južnoafriških premogovnikov pa 
340.000 ton.

KAJ BOSTE BRALI TA TEDEN? — DAN REPUBLIKE — PRAZ
NIK NAŠIH NARODOV — ZVEZNA SKUPŠČINA JE ODLIKO
VALA TOVARIŠE TITA, MOSO PIJADE IN BORISA KIDRIČA
— NOVE POMILOSTITVE V NAŠI DRŽAVI — PONOVNO 
ZNIŽANJE CEN PRI NAS IN V CONI B — TITO NA SKUPŠČINI 
ZVEZE BIVŠIH BORCEV — DOGODKI IZ MEDNARODNE 
POLITIKE PA SE VRTIJO SE VEDNO OKOLI ZASEDANJA OZ^ 
V PARIZU IN OKOLI VPRAŠANJA — KDAJ BO NA KOREJI 
MIR? — IN SE NEKAJ BESED O SIRSKEM DRŽAVNEM UDARU
— O ANGLEŠKI BELI IN EGIPTSKI ZELENI KNJIGI TER O

ZADNJIH ARETACIJAH V ČEŠKI IN POLJSKI

DAN REPUBLIKE — 
PRAZNIK NAŠIH NARODOV

Posebno svečano in prisrčno smo širom po 
naši domovini proslavili Dan republike, to 
je dan ustanovitve nove Jugoslavije. Povsod 
so prirejali lepe svečanosti, številni delovni 
kolektivi so izpolnili svoje obveznosti in 
skoraj ni bilo kraja, kjer bi se vsaj na 
skromen toda iskren način ne spomnili te 
pomembne obletnice. Ob tem prazniku so 
mnogi napredni državniki iz raznih držav 
zaželeli naši domovini obilo uspehov in 
izrazili svoja prijateljska nagnjenja do naše 
ljudske države.

Tovariš Tito pa je ob letošnji obletnici 
odgovoril tudi na vprašanja uredništva 
»Borbe« o nadaljnjem razvoju ljudske re
volucije pri nas in ob tej priliki nanizal 
nekaj misli o našem notranjem razvoju in 
njegovih perspektivah.

ZVEZNA SKUPŠČINA JE ODLIKQ- 
VALA TOVARIŠE TITA, MOSO 
PIJADE IN BORISA KIDRIČA

Ob Dnevu republike je naša Zvezna skup
ščina odlikovala maršala Tita, Močo Pijače 
in Borisa Kidriča z redom junaka sociali
stičnega dela. Ob tej priliki je predsednik 
Zvezne skupščine tovariš Ivan Ribar na 
svečani seji Prezidija dejal, da je maršal 
Tito sprejel to visoko odlikovanje kot pri
znanje za neumorno delo in izredne zasluge 
v vodstvti in boju naših narodov za izgrad
njo socializma in za krepitev neodvisnosti, 
ugleda in moči naše države. Tovariš Moša 
Pijade pa je bil odlikovan zaradi neumor
nega revolucionarnega dela za osvoboditev 
delavskega razreda in za osebni prispevek 
v borbi za neodvisnost in demokratični ter 
socialistični razvoj naše države, medtem ko 
je bil tovariš Boris Kidrič odlikovan za 
izredne uspehe v vodenju našega gospo
darstva.

NOVE POMILOSTITVE 
V NAŠI DRŽAVI

Ob tem našem vseljudskem prazniku je 
na predlog predsednika vlade tovariša Tita 
Ljudska skupščina pomilostila tudi 2400 
kaznjencev. S tem je naše vodstvo ponovno 
dokazalo, da je pri nas namen vsake kazni 
v prvi vrsti vzgajati ljudi in jih po prestani 
kazni zopet vključiti v človeka vredno delo, 
ne pa kakor delajo to v Sovjetski zvezi, 
kjer je na milijone ljudi obsojenih na po
časno dosmrtno hiranje v koncentracijskih 
taboriščih.

NOVO ZNIŽANJE CEN 
PRI NAS IN V CONI B

Naša nova gospodarska politika se vsak 
dan jasneje odraža na našem tržišču. Zad
nje čase so se cene tekstilnemu blagu znižale 
tudi do 30 %, vidno padajo cene raznih pre
hrambenih artiklov. Tudi v coni B trža
škega ozemlja, kjer so uvedli celo poprej 
svoboden trg, se cene uravnavajo in so pred 
nekaj dnevi znižali cene proizvodom za 
10—20 %, s poredno s tem pa seveda reguli
rajo t.udi plače.

ZARADI SPLOŠNIH SPREMEMB V NAŠEM GOSPODARSTVU JE BILA 
TUDI UKINJENA CENTRALISTIČNA TRGOVSKA MREŽA ZA PRESKRBO 
ŽELEZNIČARJEV - ZAKAJ NE BOMO OBNAVLJALI ŽELEZNIŠKIH NA- 
BAVNO-PRODAJNIH ZADRUG — ZA PRESKRBO ŽELEZNIČARJEV BO 

SKRBELO POSEBNO TRGOVSKO PODJETJE »ŽELEZNIČAR«

V BEOGRADU JE BILA SKUPŠČINA 
MEDNARODNE ZVEZE 
BIVŠIH BOJEVNIKOV

Pred dobrim mesecem nekateri po
samezniki vendar niso povsem razumeli, 
da je treba zvišati cene za nekatere 
stvari, zato da bi povzročili splošno pa
danje cen. V zadnjem času pa postaja 
tudi njim jasno, da je bilo to koristno, 
Zaikaj, v splošnem pri nas cene padajo in 
ne rastejo, kakor so nekateri prerokovali. 
Talko so bal e že delno znižane cene tek
stilnemu blagu in tobačnim izdelkom, 
kasneje mesu, naito pa še cene masti, 
olju in sladkorju. V zadnjem času, to je 
od 28. novembra 1951, pa so ponovno 
padle cene vinu, tekstilnemu blagu, iz
delkom iz polivinila, bonbonov, čokolade 
in suhomesnatim izdelkom. Svoječasna 
podražitev usluig je torej povzročila, da 
so pričele padati cene kmetijskim pridel
kom, Upad teh cen, kar je bil pravzaprav 
smoter vse podražitve, pa sedaj narekuje 
potrebo,, da se sorazmerno temu znižajo 
tudi cene industrijskim izdelkom in tako 
vzpostavi ravnotežje in pravilno razmerje 
med jCenami kmetijskih pridelkov na eni 
in industrijskih izdelkov na drugi strani.

Cen® vinu so' sedaj kot maloprodajne 
cene za gostinske obrate določene po 
kategoriji, v katero je razvrščen vsak 
obrat. Že doslej so bili gostinski obrati 
razvrščeni v štiri kategorije — A, B, C 
in D. Za gostinske obrate kategorije A 
maksimalne cene tudi s to uredbo niso 
določene. Za te vrste obratov se cene 
vinu formirajo prosto. Maksimalne cene 
pa veljajo za gostinske obrate kategorije 
B, C in D. Pa tudi za te vrste gostinskih 
obratov so predvidene dvojne cene. Nižja 
cena velja za obrate, ki obratujejo v pro
izvodnih področjih, višje cene pa za 
obrate v neproizvodnih področjih. Kot 
neproizvodna področja se smatrajo: Ljub
ljana, Ljubljana-okolica, Jesenice. Kranj, 
Kamnik, Kamnik-okolica, Radovljica, Šo
štanj. Idrija, Slovenj Gradec, Kočevje, 
Postojna, Tolmin, Grosuplje in Murska 
Sobota, vtem ko veljajo vsa ostala pod
ročja za proizvodna področja.

Nedavno ,1e Centralni komite naše Partije 
napisal pismo partijskim organizacijam z 
mnogimi nasveti za plodno pomoč pjri na
daljnji družbeni preobrazbi našega kmetij
stva. Mi vsi vemo, da jo kmetijska proiz
vodnja neločljivi sestavni del našega narod 
nega gospodarstva In da se mora skladno 
razvijati z ostalimi gospodarskimi panoga
mi. Prehod na neposredno družbeno uprav
ljanje našega industrijskega gospodarstva 
in dela splošno družbenega kmetijstva nuj
no terja, da tudi preostala kmetijska pro
izvodnja napreduje v proizvodnem ln druž
beno upravnem pogledu.
KAKO BODI V BODOČE UREJENO 

POSLOVANJE V KMETIJSKIH 
DELOVNIH ZADRUGAH

Nov način organizacije In poslovanja 
kmetijskih zadrug bo torej obstajal v na
slednjem:1. Uvedlo se bo denarno poslovanje v 
celoti in posebno denarno nagrajevanje za
družnikov za vloženo delo. Vsak zadružnik 
bo v bodočo lahko neposredno v zadrugi 
dvignil potrebno količino kmetijskih pri
delkov na račun svojega zaslužka, kar se 
mu bo zaračunalo po tržnih cenah.

2. Zadruga mora kot celota in tudi po 
posameznih proizvodnih panogah poslovati 
po načelu rentabilnosti. To se pravi, s svo
jim poslovanjem in načinom gospodarjenja 
mora ustvariti takšne dohodke, s katerimi 
ho lahko v celoti pokrila stroške za porab
ljena sredstva, za osnovne zaslužke zadruž
nikov, družbeni prispevek in da jim ho pri 
vsem tem ostalo še nekaj tudi kot čisti 
dobiček, katerega bo lahko uporabila za 
lastne investicije.

3. Uveljaviti se mora načelo nagrajeva
nja po vloženem delu. To bo zadruga do
segla na ta način, da bo zadružnikom Izpla
čevala osnovni zaslužek za vloženo delo In 
ustvarjeni učinek ln da bodo zadružniki 
razen tega sodelovali tudi pri razdelitvi 
dela čistega dobička zadruge, sorazmerno 
s svojim osnovnim zaslužkom, medtem ko se 
bo drugi del čistega dobička, kakor bo pač 
odločila zadružna skupščina, vlagal v za
družne Investicije in zadružne družbene 
fonde. ...

4. Zadruga mora svojim članom zagotoviti 
osnovni zaslužek za vloženo delo ln ustvar
jeni učinek. Višino osnovnega Zaslužka za 
razna dela pa bo določila zadružna skup
ščina.

Da bi zadruga kot veliko socialistično 
gospodarstvo In veliki blagovni proizvajalec 
mogla poslovati po novem načinu, bo mo
rala zadružna skupščina izbrati sposobnega 
gospodarstvenika za upravitelja, ki bo kot 
uslužbenec zadruge skrbel za izvrševanje 
gospodarskih nalog na podlagi sklepov 
upravnega odbora in zadružne skupščine. 
Na ta način ho dosledno zagotovljena so
cialistična demokracija v zadrugah In od
pravljen profesionalizem predsednika, ker 
bo ves upravni odbor kot predstavniški 
volilni organ odločal o vseh gospodarskih 
ln drugih vprašanjih zadruge.

Posebnega pomena za nadaljnji razvoj 
kmečkih delovnih zadrug pa bo uvedba 
socialnega zavarovanja na enakih načelih, 
kakor za ostale delovne ljudi v socialistič
nem sektorju.
NEDONOSNE ZADRUGE JE TREBA 

PODPRETI
Iz vsega tega torej izhaja, da ho treba 

predvsem nedonosne zadruge preosnovati In 
napraviti iz njih takšne zadruge, v katerih 
se bodo razvijale na zadružni osnovi samo 
tiste vrste delavnosti, ki najbolj ustrezajo 
specifičnim pogojem dotičnega področja, 
kjer se nahajajo. To se pravi, zgrešeno bi 
bilo. če bi v nežltorodnth krajih še naprej 
obstajale ali bi se ustanavljale zadruge s 
poljedelstvom kot glavno panogo gospodar
stva. če bi se lahko tod razvile Bolj do 
nosne živinorejske farme, zadružni sadov
njaki ln vinogradi, ribištvo, gozdarstvo ali 
zadružna lesna Industrija itd.

In kakor bo na eni strani treba zemljišča, 
ki jih zaradi majhnega obsega ali zaradi

Po teh cenah se prodajajo le običajna 
konzumna vina, vtem ko se za sortirana 
vina, ki jih je dovoljeno prodajati le v 
predpisani embalaži (buteljkah), cene 
formirajo prosto.

Odredba izrecno določa, da smejo za
sebni gostinski obrati prodajati vino le 
po ceni, kakor je določena za obrate ka
tegorije D, To se pravi, da sme zasebni 
gostilničar za liter belega vina, če je 
obrat v proizvodnem področju (za proiz
vodna področja se smatrajo v smislu gor
njega vsa področja v naši republiki, ra
zen poprej naštetih) zaračunati največ 
70 dinarjev, za liter rdečega vina pa naj
več 65 dinarjev; če je pa obrat v nepro
izvodnem področju (Ljubljana, Ljubljana- 
okolica, Jesenice, Kranj, Kranj-okolica, 
Kamnik, Radovljica, Idrija, Šoštanj, Slo
venj Gradec, Kočevje, Postojna, Tolmin, 
Grosuplje ali Murska Sobota) pa sme za 
liter beleiga vina zaračunati največ 80 di
narjev, za liter rdečega vina pa največ 
75 dinarjev.

Od potrošnikov samih pa bo v -veliki 
meri odvisno, v koliko se bodo ti pred
pisi o noViih cenah izvajali pravilno, ne 
da bi jih kdor koli mo-gel kakor koli iz
igravati. Zato naj sami potrošniki pre
prečijo vsako navijanje cen. Vsak izgo
vor, da so vino kupili draže in da ■ ga 
zato po novo določenih cenah ne m-orejo 
prodajati, namreč ne drži in je jalovo, 
ker so bili e hkrati znižane cene vinu tudi 
v trgovini na debelo.

S posebno odredbo so bile znižane 
tudi cene tekstilnemu blagu in konfek
ciji za 15%, izdelkov iz polivinila za 
20, bonbone v za 20%, čokoladi za 10%
in suhomesnatim izdelkom za 15%.

Z ozirom na gornje se bodo torej glede 
na kakovost gibale nove cene tem iz
delkom takole:

bonboni od 240 do 320 din za kilo
gram,

čokolada od 700 do 900 din za kiillo-

prevellke raztresenosti ni mogoče obdelovati 
na zadružni način, vrniti ob določenih po
gojih članom teh zadrug kot ohišnice, da 
jih obdelujejo posamezno, prav tako pa bo 
treba, da se doseže večja donosnost, majhne 
zadruge v velikih ln gospodarsko močnih 
vaseh, če so bile doslej nedonosne, okrepiti, 
t. j. pritegniti v nje kar največ kmetov 
ln zaokrožiti (združiti) zadružno zemljo.

ZADRUŽNIKI NAJ PREJEMAJO 
PLAČILO V DENARJU

Nujna posledica v stremljenju, da se 
doseže čimvečja donosnost, pa bo, da se 
v naših zadrugah postopoma ukine doseda
nja praksa, ko so zadružniki za vsak delovni 
dan prejemali plačilo v naturi — v pridel
kih. Ta način nagrajevanja je največkrat 
vodil do tega, da posamezni člani zadrug 
niso prejemali plačila po dejansko oprav
ljenem delu, niti nista bila upoštevana pri
zadevanje in dosežen uspeh vsakega zadruž
nika posebej. Da je takšen način nagraje
vanja nujno zmanjševal pri nekaterih voljo 
do uspešnega dela in da so bila prenekatera 
važna dela prepozno ali površno opravljena, 
donosnost pa zato nizka, ni treba menda še 
posebej poudarjati.

Zato se sedaj postavlja pred 
delovne zadruge naloga, da se 
postopoma reorganizirajo ta
ko, da bodo zadružniki v bo
doče prejemali namesto pla
čila delovnega dne v pridelkih, 
plačilo za opravljeno delo v 
d en ar jul (Nadaljevanje na 4. stralni)

Našo trgovsko mrežo smo doslej glede 
na razpoložljive koTčine življenjskih po
tresnih predmetov vedno prilagajali tako, 
da smo kolikor mogoče največ zadostili 
potrebam delovnih ljudi Zato smo tudi 
v času, ko je trgovina potresne predmete 
bolj »razdeljevala« kakor pa prodajala, 
ustanavljali razne industrijske magazine 
in takrat je bilo tudi ustanovljeno pod
jetje za preskrbo železničarjev. Industrij
ske magazine in tudi podjetja za preskrbo, 
železničarjev smo ustanovili pred leti 
predvsem s tem namenom, da pridejo 
delavci in nameščenci čimprej in zago
tovo do vseh potrošnik življenjskih pred
metov. To je bila potreba in dolžnost, 
da tistega, ki je največ prispeval, tudi

najprej oskrbiš z vsem potrebnim. Nara
ščanje proizvodnje industrijskih predme
tov in poljedelskih pridelkov ter vse
splošna decentralizacija našega gospodar
stva je zahtevala tudi drugačno organi
zacijo trgovske mreže. Ukinjeni so bili 
industrijski magazini, v trgovini pa smo 
s 1. novembrom prešli sploh na svobodno 
trgovanje. V sklopu teh sprememb je pri
šla na dnevni red tudi decentralizacija 
trgovske mreže, ki je oskrbovala želez
ničarje.

Ob ukinitvi železniške trgovske mreže 
je vzniknila zamisel o ustanovitvi, oziro
ma obnovitvi železničarskih delavskih in 
uslužbenskih potrošnih zadrug. Po vse
stranskem razpravljanju pa je bilo ugo
tovljeno, da bi bil s tem storjen korak 
nazaj. Princip zadruge je, da ta oskrbuje 
predvsem samo svoje člane in nphove 
družine. Železniške potrošniške zadruge 
bi torej prodajale blago predvsem le že
lezničarjem, če ne bi hotele zgubiti 
osnovnih obeležij zadružništva, druge po
trošnike pa hi oskrbovala s predmeti le, 
če bi to odobril zadružni zbor. S tem bi 
cepili trgovsko mrežo, kar nikakor ni v 
skladu s sprostitvijo trgovine.

Drugi razlog, zaradi katerega ne gre 
ustanavljati potrošniških zadrug, železni
čarjev, je v tem, da bi v trgovskih poslo
valnicah zamenjali sedanje delavske svete 
in upravne odbore trgovskega podjetja z 
zadružnim zborom, oziroma, upravnim od- 
borom zadruge. V tem primeru bi torej 
stopili korak nazaj.

Toda železniška služba ima še vedno 
svoje posebnosti. Veliko železničarjev 
stanuje daleč od nabavnih središč in te 
je doslej podjetje za preskrbo železni
čarjev preskrbovalo s potresnimi pred
meti s pomočjo potujoče trgovine. V 
okviru podjetja za preskrbo železničar
jev so bile ustanovljene tudi čevljarske 
in krojaške delavnice, ki so v glavnem 
krile potrebe železničarjev. Imeli so 
lastne delavsko-uslužbenske restavracije, 
v katerih se je hranilo predvsem vlako- 
spremno in strojno osebje. Če bi sedaj, iz
ročili podjetje za preskrbo železničarjev, 
delavnice in drugo splošni trgovski mreži, 
bi nedvomno nekatere stvari zašepale. 
Zato je bilo po temeljiti razpravi končno 
sklenjeno, da bo ustanovljeno posebno 
trgovsko podjetje »Železničar«, To pod
jetje bo prevzelo vse prejšnje naloge 
podjetja za preskrbo železničarjev. Tr
govsko podjetje »Železničar« bo še vna
prej obdržalo čevljarske in krojaške de
lavnice in preskrbovalo železničarje z 
obutvijo in obleko. Poslovalnice trgov
skega podjetja pa bosta vodila delavski 
svet in upravni odbor. V teh trgovinah 
bodo seveda lahko kupovali tudi ostali 
potrošniki, s čimer ne bomo cepili trgov
ske mreže. Železničarjem bo pa tudi 
ujedeno, P. D.

Pretekli teden so se zbrali zastopniki iz 
18 držav na skupščino Mednarodne zveze 
bivših bojevnikov. To je bila že druga 
skupščina te zveze, ki se zavzema za to. da 
bi se odpravilo sleherno vmešavanje v no
tranje zadeve suverene države in neodvis
nega naroda, za preprečitev vsakega napa
dalnega pritiska v gospodarskem, političnem 
in vojaškem oziru ter za odpravo vseh nači
nov za odvajanje posameznih narodov ali 
držav od ostalega sveta.

Skupščina je sprejela sedem resolucij, 
med katerimi je posebno važna resolucija o 
razorožitvi, katero je predlagala delegacija 
ZDA.

Tovariš maršal Tito je sprejel tudi pred
sednika organizacije gospoda Morčla. Go
voril pa je tudi na skupščini in poudaril, 
da bo mir na svetu ohranjen le tedaj, če 
se bodo vse miroljubne sile v svetu združile 
v enotnem odporu proti vsaki napadalnosti.

ŠTIRI TEDNE RAZPRAV PRED OZN
Kako daleč so prišli razgovori v Parizu 

v teh štirih tednih, bo nedvomno marsikoga 
zanimalo. Razprave in debate so v vseh 
odborih zelo živahne, vendar končnih za
ključkov še doslej ni bilo.

Danes bi omenili le dva najpomembnejša 
dogodka, ki sta v zadnjem času prišla v 
ospredje OZN. To je sestanek »štirih veli
kih": in združen odpor proti klevetam in 
obrekovanju Višinskega in njegovih sate
litskih senc ob jugoslovanski pritožbi, zaradi 
napadalne politike Sovjetske zveze in njenih 
podrejenih vzhodnoevropskih vlad.

Štirje veliki bodo skušali spraviti v sklad 
tristranski ln sovjetski predlog o razorožitvi 
— o čemer so govorili brez uspeha skoraj 
tri mesece pomočniki zunanjih ministrov 
in ki je kasneje prišlo v pristojnost »Sveta 
štirih zunanjih ministrov« — tistega sveta, 
ki je pred štirimi leti krojil našo nsodo 
in ki se je razblinil ob vprašanju avstrijske 
pogodbe.

Pododbor, v katerem bodo razpravljali 
o razorožitvi, je samo formalno sestanek 
štirih, dejansko pa je pod okriljem organi
zacije ZN. Tu ne gre za kakšno zakulisno 
mešetarjenje velikih, temveč za pododbor, 
ki mu predseduje delegat Mehike in ki mora 
po opravljenem delu poročati parlamentu 
vseh držav — velikih in malih.

Dogodek je pomemben tudi zaradi tega, 
ker kaže močno avtoriteto OZN in ker je 
razbil precejšen del računov kremeljskih 
oblastnikov, ki se še vedno vnemajo za re
šitev spornih vprašanj potom peterice veli
kih. Ti razgovori bodo ponovno pokazali, 
koliko je kdo pripravljen storiti za mir. 
In tudi to je nekaj!

Jugoslovanska pritožba v OZN pa je 
vredna posebne pozornosti zaradi tega. ker 
prvič načenja eno izmed glavnih medna
rodnih vprašanj, v katerih se skriva vojna 
nevarnost, ker jasno jedrnato in dokumen
tirano prikazuje napadalno politiko Moskve 
in odkriva njene korenine.

S podrobnim poročilom je jugoslovansko 
pritožbo podprl naš delegat tovariš Milovan 
Djilas, ki je v političnem odboru govoril 
skoraj šest ur. Njegov govor je bil nepre
trgano naštevanje dejstev, ki sama obto
žujejo. V krogih OZN so ta govor sprejeli 
z velikim zanimanjem, saj tako podrobne 
dokumentacije o sovjetski politiki doslej še 
ni bilo slišati. Imenovali so ga prava sbela 
knjiga«.

KDAJ BO NA KOREJI MIR?
Na Koreji se spet govori o »božiču« Lani 

je Mac Arthur precej previdno obljubljal 
svojim vojakom, da bodo do »božiča« doma. 
Toda tedaj se ta obljuba ni uresničila. Le
tos pravijo, da bo do konca meseca decem
bra sklenjeno premirje. Kakšni so izsledi, 
da se te napovedi uresničijo? Veliki in 
majhni, kakor se pač vzame. Če sodimo po 
poteku pogajanj zadnjih dni. perspektive 
niso preveč rož.nate. Vendar zadnje tri ali 
štiri seje ne morejo biti merilo za celotno 
orientacijo pogajanj. Ne le enkrat se je 
zdelo, da je tudi sporazum o demarkacijski 
črti nemogoč, pa so se vendar nekako spo
razumeli, čeprav šele pogojno na mesec dni.

Mir na Koreji pa bo dosežen le takrat, 
če bosta obe stranki popuščali, kar je prav
zaprav že stara umetnost pogajanj, vendar 
za sedaj ne kaže. da stranki res tako za 
trdno želita tisto, kar zahtevata. To doka
zuje neprestano dovažanje novih sil na bo
jišče, čeprav so za sedaj boji skoraj popol
noma potihnili.

V SIRIJI SO IZVEDLI 
DRŽAVNI UDAR

Sirija — majhna dežela na Bližnjem 
vzhodu — je že znana po svojih pogostih 
državnih udarih, ki vsakih nekaj let raz
burjajo deželo in ministri si komaj podajajo 
svoje vloge. Ljudstvo se. kakor poročajo, 
bolj malo meni. kaj delajo njihovi vodilni 
krogi, vendar je jasno, da tako pogosta 
sprememba režimov zavira vsak napredek 
dežele.

Pred dobrim tednom pa so v Siriji zopet 
izvedli državni udar in vrgli dosedanjo 
populistično vlado. Zahtevajo povratek 
bivšega predsednika vlade Konthvja, ki so 
ga leta 1949 aretirali ob takratnem držav
nem udaru in se je nato zatekel v pre
gnanstvo.

Populistično vlado tokrat obtožujejo, da 
je poskušala odstraniti republikansko uredi
tev države in vzpostaviti monarhijo. Voja
škemu štabu tudi ni bilo všeč, ker so popu
listi nasprotovali ustanovitvi poveljstva za 
Srednji vzhod in ker so se naslanjali v 
politiki na arabske države ter navezovali 
stike s Sovjetsko zvezo.

O ANGLEŠKI BELI 
IN EGIPTSKI ZELENI KNJIGI

Položaj v Egiptu je ostal Se vedno ne
spremenjen AngležF vztrajajo pri svojem, 
Egipčani pri svojem Krivdo za spor valita 
drug na drugega in vsak hoče imeti svoj 
prav. Britanci so pred kratkim objavili 
belo knjigo, v kateri obtožujejo Egipt, da 
spravlja ves svobodni svet v nevarnost, ker 
noče upoštevati predlogov za ustanovitev 
obrambnega poveljstva .za Srednji vzhod in 
da kljub prizadevanjem Anglije nočejo ni
česar slidati o pametni rešitvi anglo-egipt- 
skega spora.

Prav tako pa tudi Egipčani pripravljajo 
svojo knjigo, tokrat »zeleno«, in že naprej 
dajo vedeti, da se ne bodo odrekli svojim 
zahtevam. Kakšna bo bodočnost Sueškega 
prekopa, je danes težko ocenjevati Vemo 
le eno, da taki spori, ki se brez vsake per
spektive vlečejo v nedogled, samo slabijo 
napore za mir, pa naj bo krivda na eni 
ali na drugi strani.

NOVE ARETACIJE V CESKI 
IN POLJSKI

Čistke v Češki in Poljski se nadaljujejo. 
Pravzaprav dobivajo širšo obliko med biv
šimi najvišjimi partijskimi voditelji.

Razni časopisi poročajo, da so pred nekaj 
dnevi na Češkem aretirali bivšega podpred
sednika vlade in generalnega sekretarja KP 
Češke Rudolfa Slanskega in ga obtožili 
proti državnega delovanja. Komaj deset dni 
pred aretacijo pa so izšla na Češkem nje
gova zbrana dela.

Tudi iz Poljske je slišati da so aretirali 
bivšega predsednika vlade Moravskega in
bivšega komandanta poljske armade mar
šala Rolo Zimierskega.

KATERIM PODJETJEM PRIMANJKUJE 
DELOVNIH MOČI

Sistemizacija delovnih mest, izdelava 
osnutkov pravilnikov o plačah tet sploh 
skr če vanj e števila režijskih im uradniških 
uslužbencev je nujno privedlo do pre
meščanja in preusmerjanja določenega 
števila zaposlenih delavcev in nameščen
cev. Povsem razumljivo je, da so te spre
membe povzročile trenutno tudi nekatere 
težave, ki pa jih skušajo sindikalne or
ganizacije in gospodarska vodstva ubla
žiti, da bi bile čim manjše in čim manj 
boleče. To se pravi, da bi dejansko iz
vršili smotrno premeščanje delovnih moči 
in da bi preprečili kakršne koli socialne 
krivice, ki bi jih lahko zagrešili posa
mezniki iz malomarnosti.

Pa sii poglejmo, v katerih podjetjih 
čakajo na sproščene delavce tn kakšnih 
delavcev manjka? Preden pa se pomu
dimo ob tem, pa se na kratko ustavimo 
ob vprašanju: Kaj bi bilo pravilneje, ali 
to, da bi ljudje še naprej ostali na svo
jih delovnih mestih, ker niso bili polno 
zaposleni in so včasih slabo delali zaradi 
pomanjkanja potrebne strokovne sposob
nosti, ali pa da jih zaposlimo na tistih 
praznih delovnih mest v podjetja in to
varne, kjer po svoji strokovni usposob
ljenosti lahko s svojim delom čimveč 
koristijo, talko sebi kakor tudi skupnosti? 
Odgovor na to vprašanje je kaj lahek. 
Čim večja donosnost vsakega podjetja je 
namreč narekovala potrebo, da se šte
vilo uslužbencev zniža do tiste mere, ko 
proizvodnost ne bo niti najmanj okrnjena 
in prizadeta, proizvodni stroški pa bodo 
zaradi tega vendarle občutno padli, kar
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pomeni, da bo vsak izdelan družbeni pro
izvod prihajal v roke potrošnikov po zni
žani ceni. To pa pomeni, da se bo s tem 
dvignila tudi življenjska raven naših de
lovnih ljudi, kii bodo za isti denar lahko 
dobili več potrošnih predmetov. To je 
tudi smoter gospodarstva, zato pa to pre
usmerjanje delavstva ni le utemeljeno, 
ampak tudi nujno potrebno.

Po podatkih, ki jih ima ministrstvo za 
delo na podlagi zbranih poročil iz vse 
Slovenije, je bilo konec oktobra 865 tre
nutno nezaposlenih. Ta številka je raz
meroma nizka, hkrati pa tudi nepomemb
na, ker ji stoji nasproti štiri- do petkrat 
večja številka potreb po delovni sili. V 
sredini oktobra je namreč od 28 okrajev 
samo 11 okrajev, med katerimi niso upo
števane niti potrebe mesta Ljubljane in 
Maribora, izkazovalo potrebo 3380 de
lavcev. Ta potreba pa bi bila še nepri
merno večja, če bi k tej številki prišteli 
še potrebo ostalih krajev, ki v gornji 
številki niso zapopadeni. Samo ljubljan
ska podjetja in »Litostroj« iščejo skoraj 
3000 novih delavcev. Med drugimi pa 
iščejo delovno silo tudi rudniki: Trbovlje 
in Zagorje vsak po 150, Velenje 100, Ko
čevje 80, Senovo 40, železarna na Jese
nicah 359, železarna Guštanj 168, rudnik 
Mežica 120, gradbeno podjetje »Pionir« 
Novo mesto 45, železarna Štore 50, itd.

Že če seštejemo samo te potrebe, ta 
številka — 1294 — znatno že presega 
število trenutno razpoložljivih prostih 
delavcev. Pri potrebah pa niso upošte
vana niti vsa številna prioritetna pod
jetja, ki prav tako neprestano povpra
šujejo po novi delovni sili. Pri preme
ščanju delovne sile torej ne gre za zmanj
ševanje števila zaposlenih, ampak za go
spodarsko bolj smotrno im koristno raz
mestitev.

Vrsta vina

Kategorija gostinskega obrata ,

B C D
v proiz
vodnem 

področju

v nepro
izvodnem 
področju

v proiz
vodnem 
področju

v nepro
izvodnem 
področju

v proiz
vodnem 
področju

v nepro
izvodnem 
področju

Belo vino (z naj
manj 11%)........... 85.- 95.- 75.- 85.- 70.- 80.-

Rdeče vino (z naj
manj 11)%........... 80.- 90.- 70.- 80.- 65.- 75.-

KAJ MORA TUDI SLEHERNI NAŠ DELA
VEC VEDETI 0 NADALJNJI SOCIALISTOM 

PREOBRAZBI KMETIJSTVA



'Z zwijmja in dda naših organizacij
Francoska tielegaciia socialistične stranke

Se bila gosi RepabliShega odbora ISS
Pred 14 dnevi so prispeli v Jugoslavi

jo predstavniki socialist, stranke Fran
cije, ki so bili gostje komisije CK KPJ 
za mednarodna vprašanja. V delegaciji so 
bili poslanci, senatorji in člani Sveta 
francoske unije. Po ogledu bratskih re
publik so prišli v soboto 1. decembra v 
Slovenijo. V spremstvu zastopnikov Ljud
ske skupščine LRS so si ogledali večje 
gospodarske in turistične zanimivosti Go
renjske. Na množični grob v Dragi pri 
Begunjah je vodja delegacije položil ve
nec v počastitev spomina padlih borcev 
in talcev. V torek so si ogledal} Lito
stroj in kulturne znamenitosti v Ljubljani

in se delj časa zadržali v razgovoru k 
člani predsedstva Republiškega sveta.

V čast francoskih gostov je Republi
ški svet ZSS priredil kosilo, kjer jih je 
pozdravil v imenu Sindikatov Slovenije 
predsednik Republiškega sveta tovariš 
Janko Rudolf. Za pozdrav se je zahvalil 
francoski poslanec Berthet, ki je dejal, 
da so vsi člani delegacije prežeti z naj
boljšimi vtisi, s katerimi bodo šli nazaj 
v domovino trdno odločeni, da bodo sto
rili vse, da se bo prijateljstvo med Fran
cijo in Jugoslavijo še bolj utrdilo. V to
rek zvečer so francoski gostje odpotovali 
preko Beograda nazaj v Francijo.

NADZORNI ODBORI NAJ NADZORUJEJO TUDI, CE BLAGAJ
NIKI SPROTI IZPOLNJUJEJO SVOJE NALOGE

ber in oktober. Razen denarnega pri-Predsedstvo Republiškega odbora sin
dikata delavcev in uslužbencev trgov
skih podjetij Slovenije toži, da nekatere 
sindikalne podružnice oziroma blagajniki 
nevestno izvršujejo svoje delo v organi
zaciji. Ko člani predsedstva RO obiščejo 
to ali ono podružnico, velikokrat ugoto- 
ve, da člani sicer redno prispevajo svoje 
članske prispevke, da pa jih blagajniki 
česito zadržujejo v svojih »predalih« tudi 
po dva, tri mesece Republiškemu odboru 
pošiljajo prispevke le, če jih ta pismeno 
opomni. V mesecu oktobru, recimo, kar 
21 podružnic ni poslalo določenega pri
spevka Republiškemu odboru. Za okto
ber in september je v zaostanku še 11 
podružnic. Sindikalne podružnice »Zivi- 
noodkup« Kamnik, OZKZ Grosuplje, 
Preskrba Senovo, trgovina državnih 
posestev Maribor in OZKZ Ljutomer pa 
niso poslale prispevka za avgust, septem-

spevka blagajniki tudi zelo neredno po
šiljajo obračune znamkic in finančna po
ročila. Ker mora Republiški odbor vsak 
mesec opominjati izvršne odbore oziroma 
blagajnike podružnic, izda samo za pošt
nino vsak mesec 700 do 800 dinarjev. Mar 
nd to ob današnjem varčevanju nepotre
ben izdatek? Kaj ko bi o teh stvareh 
malo preudarili nadzorni odbori 7

PLENARNA SEJA SINDIKATA 
KMETIJSKIH DELAVCEV

Plenum Republiškega odbora sindika
ta kmetijskih delavcev in nameščencev 
Slovenije, ki je bil 2. decembra v Sve
čini pri Mariboru, je bil zelo živahen. Na 
tej plenarni seji so govorili predvsem o 
rentabilnosti podjetij, o delu delavskih 
svetov in upravnih odborov ter o delu 
pri pripravi pravilnikov za plače in raz
vrstitvi delovnih mest v podjetjih kakor 
tudi o tem, kako se sindikalne podruž
nice že pripravljajo na občne zbore. Po
drobnosti o plenumu bomo napisali pri
hodnjič.

V VEVŠKI PAPIRNICI BODO 
ORGANIZIRALI SEMINAR

Člani sindikalne podružnice vevške 
papirnice že čutijo potrebo po čim šir
šem gospodarskem znanju. Člani izvršne
ga odbora so se na zadnji seji pogovorili, 
da bodo organizirali seminar za gospo
darsko izobrazbo članstva. Za organiza
cijo seminarja je izvršni odbor zadolžil 
tov. Cirila Potočnika. Na seminar boido 
povabili vse člane kolektiva, predvsem 
pa tiste, za katere mislijo, da naj bi bili 
prihodnje leto izvoljeni v delavski svet. 
V vevški papirnici se že tudi priprav
ljajo za letno skupščino in volitve sindi
kalnih zaupnikov.

TUDI 0 PREMEŠČANJU OSEBJA SE JE PAMETNO POGOVORITI 
Z ODBORI PODRUŽNIC

V zimskem času v turističnih krajih 
vedno zmanjšujejo število osebja. Del 
uslužbencev gre v mesta, kjer »naraste« 
gostinska sezona, del pa dobi prilož
nostne zaposlitve, tako da se nasledno 
sezono spet vrnejo v lokale v turističnih

KOVINARJI, PREDSEDSTVO VAŠEGA REPUBLIŠKEGA ODBORA
JE IMELO SEJO

Na seji Republiškega odbora sindikata 
kovinarjev Slovenije, ki je bila prejšnji 
teden, so se pogovorili o prvih pripra
vah za občne zbore podružnic, krajevnih 
odborov in tudi Republiškega odbora. Na 
seji so sklenili svetovati odbornikom, da 
vestno pripravijo poročila o delu odbo
rov. Glede načina volitev zaupnikov sin
dikalnih skupin je RO mnenja, da naj 
članstvo samo odloči, ali bodo volitve 
zaupnikov Sindikalnih skupin javne ali 
tajne. Prav tako naj članstvo samo odloči, 
ali naj obdrži njihova organizacija v pod
jetju sindikalni odbor oddelka, ali pa 
bodo obdržale le še samo zaupnike sin
dikalnih skupin.

Podružnicam, ki tekmujejo v čast 10. 
obletnice JA, RO priporoča, naj pošljejo 
poročila o tekmovanju pravočasno za zad
nji mesec tekmovanja in kratko zbirno 
'poročilo za vseh šest mesecev. Ker ima 
elektrogospodarstvo svoje posebne pogo
je dela, so na seji predsedstva sklenili, 
da bodo do prihodnje seje izdelali nov 
pravilnik za tekmovanje v elektrogospo
darstvu.

GENERALNI TAJNIK 
CENTRALNEGA SVETA ZSJ 

IMENOVAN V SVET 
ZA BLAGOVNI PROMET

Prezlji} Ljudske skupščine FLRJ je 
med drugimi imenoval kot člana Sveta 
za blagovni promet vlade FLRJ tudi 
generalnega tajnika Centralnega sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije tov. Ivana 
Bož'čeviča.

BLAGAJNIČARKA. KI NITI SAMA NF 
PLAČUJE ČLANSKIH PRISPEVKOV, 

PA RES NI NA MESTU
Blagajn žarka sindikalne podružnice 

delovnega kolektiva v tovarni umetna 
brusov »bwaty» v Mariboru Mira Keber 
ima zelo neurejeno blagajniško poslova
nje. Precejšnje število članov ni dobilo 
sindikalnih znamkic, blagajničarka sama 
pa že sedem mesecev ni plačala člana
rine. člani izvršnega odbora so sklenili, 
da jo izključijo iz članstva. Razen tega 
eo na zadnjem sestanku člani izvršnega 
odbora tudi sklenili, da bo vsakdo od 
njih pridobil dva nova naročnika za »De
lavsko enotnost«.

STENOGRAFI SE BODO 
KOSALI, KDO BO BOLJ 

HITRO PISAL
Republiški odbor sindikata državnih 

ustanov v Sloveniji je na eni zadnjih sej 
sklenil, da bo organiziral tekmovanje ste
nografov. Dobrih stenografov nam v na-

(Nadaljevanje e 1. strani)
Z VOLITVAMI LAHKO NADALJU

JEMO TUDI ŽE PO KONČANI 
SKUPŠČINI

Glede volitev je važno to, da naj ei
V sindikalnih skupinah, ki odslej ne bodo 
več imele v organizaciji značaja sindi
kalnega organa, člani zaupnika izvolijo 
. ,z javnim glasovanjem. Pri volitvah 
lzvršnega odbora podružnice, ki naj bodo 
seveda tajne, pa je treba omogočiti, da 
bi lahko volilo čimvečje število članov.
V primerih, ko je del članov v času 
volitev na delu, ali pa če se volitve iz 
drugih vzrokov ne morejo strnjeno izvr
šiti, naj bi volilna komisija izvajala vo- 
htve celo po skupščini, v izrednih pri
merih celo naslednji dan. Tako bo omo
gočeno, da bodo volili lahko vsi člani, 
"a Pa to ne bi časovno preveč razvleklo 
skupščine.

V bodoče na skupščinah ne bomo več 
yoldi delavskih inšpektorjev V primeru, 

skupščina ni dala razrešnice staremu 
odboru, je treba seveda sklicati ponovno 
skupščino, na kateri se potem razčistijo 
vsa vprašanja, zaradi katerih ob prvem 
sklicanju skupščina ni razrešila starega 
odbora. To se torej pravi, da je nemogoče 
voliti nov odbor, dokler nismo razrešili 
itairega,

šem gospodarskem in državnem aparatu 
še vedno primanjkuje in zato je to po
budo Republiškega odbora vsekakor tre
ba pozdraviti, saj se 'bo med stenografi 
še bolj razvilo zanimanje za njihovo delo. 
Tekmovanje stenografov bo v prihodnjih 
dneh. K tekmovanju se lahko prijavijo 
stenografi iz vseh ustanov in podjetij. Ti
sti, ki se bodo na tekmovanju izkazali z 
najhi-trejšim stenografiranjem, bodo pre
jeli denarne nagrade Vsi tekmovalci pa 
bodo ob zaključku tekmovanja prejeli 
diplome, kjer bo zapisano, v kakšni sku
pini je stenograf tekmoval in kakšen 
uspeh je dosegel Diploma bo stenografu 
služila lahko tudi kot izkaz o strokovno
sti. Stenografi, ki želite tekmovati in se 
še niste prijavili, storite to čimprej! Pri
jave pošljite na Republiški odbor sindi
kata državnih ustanov Slovenije.

»KOVINA« JE IZPOLNILA PLAN 
BLAGOVNEGA PROMETA 

Delavski svet trgovskega podjetja 
»Kovina« v Ljubljani je na 13. zasedanju 
obljubil, da bo izpolnil letni plan bla
govnega prometa za Dan republike. Če
prav je bil plan podjetja s prevzemom 
Komunalnega servisa še povišan, ga je 
kolektiv vendarle izpolnil že 27. novem
bra. ,

krajih. Seveda se to vrši leto za letom. 
Tudi letos je to na -dnevnem redu. Na 
Bledu recimo že nekaj časa tega razpo
šiljajo svoje uslužbence, ki so v zim
skem času odvečni. Res pa je, da sindi
kalne organizacije v podjetjih Toplice, 
Park hotel, Jelovica premalo pomagajo 
vodstvom pri tem razmeščanju. Tovariši 
iz podružnice vedo povedati, da pri tem 
gre še precej uprave podjetja, ki se ne 
potrudijo o teh stvareh - pogovoriti se z 
odbori podružnice. Celo delavski sveti 
in upravni odbori o tem ne razpravljajo. 
To pa seveda res ni prav!

Ali veš,
da je »Delavska enotnost« 
tudi Tvoje glasilo? —

Kolikokrat si nam že kaj pisal 
o tem, kar bi rad povedal osta
lim članom? Napiši nam sedaj!

Ne pozabi, da so naročniki 
tisti, ki vzdržujejo glasilo!

Zato nemudoma poravnaj na
ročnino! Plačaj tudi zaostanek! 
Pobaraj tudi tovariša, če je to 
že storil!

Ali je »Delavska enotnost« 
v Tvoji hiši stalni gost?

Svetuj tudi tovarišu, naj jo 
naroči. Povej mu, kaj Ti ugaja! 
Nam pa piši, kaj Ti ne ugaja!

KAJ JE RESNICE NA TEM?

Naša gospodarska vodstva si že ne
kaj časa sem vneto prizadevajo, da bi 
dobila možnost poslati nekaj naših de
lavcev na posebno strokovno prakso v 
tujino. Zakaj je to tako potrebno, menda 
ni treba posebej razlagati. V naši državi 
smo pričeli izdelovati vrsto izdelkov, ki 
jih doslej nismo delali, uvozili smo pre
cej sodobnih strojev in tako dalje, za 
vse to pa nam primanjkuje posebej iz
urjenih (specializiranih) delavcev. Ne
davno je naša država sklenila z Medna
rodno organizacijo dela dogovor, na 
osnovi katerega nam bo ta organizacija 
priskočila na pomoč v posredovanju za 
strokovni napredek naših delavcev. Ome
njena organizacija bo poslala k nam 44 
inštruktorjev praktikov in teoretikov iz 
elektrotehnik6, kemične industrije, pri
dobivanja koksa in črpanja nafte, mi pa 
bomo poslali lahko v tuji-n-o na prakso, 
ki bo trajala največ do šest mesecev 263 
kvalificiranih delavcev, da se po glob e 
v tehniko proizvodnje elektronk, papir
ja, celuloze im medicinskih instrumentov 
ter 114 mlajših delavcev, ki se bodo iz

popolnili v raznih strokah.
Toliko je torej resnice na tem, da 

gredo naši delavci v tujino na delo. Prav
zaprav gredo naši delavci le izpopolniti 
svoja znanja, kar bo po njihovem po
vratku koristilo našemu gospodarstvu. 
Nedvomno bodo od časa do časa naša 
podjetja tudi v bodoče poslala koga, da 
se bo izpopolnil v tujini.

Nekateri zlonamerni Ljudje so seveda 
te stvari pričeli precej po svoje razla
gati, češ da pri nas pošiljamo ljudi v 
tujino »s trebuhom za kruhom«, da bodo 
kratko malo vsi šli po tej poti in tako 
dalje. Seveda so te govorice tako »kos
mate«, da jim je pri najboljši volji težko 
nasesti, saj je vsakomur pri nas jasno, 
da nam precej primanjkuje veščih delov
nih rok ■ in da smo tudi zato marsika
tero potrebno delo odložili za kasneje. 
Tako torej s tistim »pohodom za delom« 
pravzaprav ni nič, naši delavci gredo po 
znanje in jih bodo naša podjetja željno 
pričakovala, ker bo od njihovega znanta 
odvisen napredek proizvodnje v podjetjih, 
ki jih bodo poslala v tujino.

Preprodaja in lov za dobičkom nam kvarita cene
Naš trg je prestal živ in zelo privla

čen, posebej pa nam je pri srcu to, da 
cene -neprestano padajo. Seveda pa ne 
prezremo raznih verižniških pojavov na 
tržišču, ki kalijo tržne razmere, V zad
njem času smo opazili verižni,ške težnje 
tudi pri nekaterih splošno družbenih prod- 
jietjfh in zadrugah. Seveda verižništvo 
je verižništvo, pa naj ga vrši kdor ga 
hoče in nam škoduje. Zato bomo morali 
te pojave še bolj preganjati

Ni še dolgo tega, ko so nam pisali o 
kmetijski zadrugi Idrsko, ki je s posre
dovanjem med vaško sirarno in nakupo
valcem »zaslužila« pri kilogramu sira 20 
dinarjev. Kmetijska zadruga Idrsko pa ni 
osamljen primer. Trgovsko podjetje 
OZKZ Krško je od poletja sem »zaslu
žilo« 2 milijona dinarjev s preprodaja
njem kmetijskih pridelkov, ki so jih kme
tijske zadruge prodale trgovskemu pod
jetju, to pa jih je prodalo naprej v In
dustrijske kraje ali državnim trgovskim 
podjetjem. Ali vas zanima, kako so za
služil^ ta dva milijona. Kmetijske zadruge

so nakupovale recimo kostanj po 8 di
narjev. Trgovskemu podjetju so pa pro
dajale po 12 do 14 dinarjev. Trgovsko 
podjetje pa ga je prodajalo naprej po 
18 do 20 dinarjev in v Ljubljani ali dru
god ga je ob tem svojevrstnem zaslužku 
potrošnik lahko kupil po 20, največkrat 
pa po 24 dinarjev. Ta primer, ki pa se
veda ni osamljen, saj so ob nakupu in 
prodaji drugih predmetov verjetno prav 
tako »zaslužili«, nam prev e, kako se ne
upravičeno dvigajo cene nekaterim kme
tijskim pridelkom samo zaradi lova za 
dobičkom.

PRED DNEVOM REPUBLIKE 
ŠO IZPOLNILI PLAN

Kolektiv rudnika kaolma v Črni pri 
Kamniku je najlepše počastil praznik 
Republike, ko je 28. novembra izpolnil 
svoj letni plan. Letos je kolektiv nakopal 
224% kaolma več kakor pred vojno. Pri 
delu se je predvsem odlikovalo 12 udar
nikov.

ALI MORAJO IMETI UČENCI V GOSPODARSTVU, KI SE NISO 
STARI 16 LET, POSEBNO IZKAZNICO, CE HOČEJO POTOVATI 

NA DOPUST Z OBJAVO?
Centralni svet ZSJ je opozoril glav

no direkcijo železnic na to, da vlako- 
spremno osebje zahteva v mnogih prime
rih od učencev v gospodarstvu, ki potu
jejo na redni letni dopust z objavo za 
znižano vožnjo, da se izkažejo z osebno 
izkaznico. Kot je znano oblasti, ne izda
jajo osebnih izkaznic osebam izpod 16 let 
starosti. Zaradi tega so nastale razne te
žave. Na to opozorilo Centralnega sveta

je Glavna direkcija izdala posebno tol
mačenje k čl. 9 potniške tarife, 1. zve
zek, s katerim naroča vlakospremnemu 
osebju, da ni upravičeno zahtevati od 
potnika osebne izkaznice, če ima na ob
javi zapisano, da je koristnik objave 
mlajši kot 16 let. Zato naj vse organiza
cije, ki izdajajo objave, to v navedenih 
primerih na objavah označijo.

IZ CELJA SO SE ŽE OGLASILI, DA BODO RAZPRAVLJALI 
Z ODBORNIKI 0 GOSPODARSKIH VPRAŠANJIH

Ni še dolgo tega, odkar so se vrnili 
naši odborniki, ki so proučevali sodobna 
gospodarska vprašanja na posebnem se
minarju v Dvorski vasi, pa nam že pri
haja glas, da so se odborniki v Celju kar 
resno prijeli svoje obljube, da bodo do
ma podobne razgovore pripravili za dru-

Ji raznih Ltxxjcv nam pišef&'
Zaradi malomarnosti uslužbencev delavci niso dobili plače
Delavski svet gradbenega podjetja 

ML0 Maribor je pooblastil upravni odbor 
podjetja, da razdeli najboljšim delavcem 
in uslužbencem iz sklada vodstva na
grade za uspešno izpolnitev plana v 
prvem polletju. Nagrade naj bi bile raz
deljene najkasneje do 10. novembra. 
Sklep so izvedli. Blagajnik podjetja je 
9. novembra na Komunalni banki v Ma
riboru dvignil 480.000 dinarjev in dan 
nato so delavcem in uslužbencem, ki jih 
jo izbrala posebna komisija, razdelili na
grade.

14. novembra, na dan izplačila za
služka pa banka podjetju ni hotela iz
plačati za mesec oktober zneska za plače 
delavcem in uslužbencem, češ da je 
Podjetje denar že dvignilo 9. novembra. 
V banki so svetovali blagajniku, naj raz
deljeni znesek za nagrade obračuna kot 
izplačilo mezd. Končna posledica je bila, 
da okrog 120 delavcev ni dobilo plače, 
ker pač niso bil; nagrajeni.

Kdo je zakrivil to malomarnost? Pri 
dvigu prvega denarja v banki bi vendar 
morali vprašati, zakaj gre ta denar, in 
jih primerno poučiti. Poleg tega pa vemo, 
da je ob dvigu denarja za plače treba 
predložiti plačilno listo, plačati znesek 
za socialno zavarovanje. Vsekakor bi bilo 
dobro ugotoviti, kdo je povzročil to ne
rodnost in ga poklicati na odgovornost, 
da se ne bi podobni primeri še ponav
ljali.
ZA IZDELKE TOVARNE EMAJLIRA
NE POSODE V CELJU SE ZANIMA 

INOZEMSTVO
Tovarna emajlirane posode v Celju 

je s svojimi izdelki, posebno z barvano 
posodo, že nekdaj slovela po vsem sve
tu, Leta 1939 je tovarna sicer prenehala 
izdelovati barvano posodo, toda po osvo
boditvi je kmalu spet uredila ta oddelek, 
ga izpopolnila in opremila s sodobnimi

napravami, tako, da danes že spet izde
luje barvasto posodo ter s tem v polni 
meri zadovoljuje povpraševanje in želje 
inozemskih nakupovalcev, predvsem iz 
Bližnjega vzhoda in azijskih držav.

VSAK JE NAPRAVIL POVPREČNO 
SEDEM DELOVNIH UR

Pred dobrimi tremi meseci so člani 
sindikalne podružnice TKO v Zrečah pri 
Slov. Konjicah pričeli z delom pri do
graditvi lastne kulturno prosvetne dvo
rane. V tem času so pri tem opravili že 
nad 2500 prostovoljnih delovnih ur, kar 
pomeni, da je vsak posameznik opravil 
nad 7 delovnih ur. S tem so izkopali 
temelje pri vhodu, jih zbetonirali in 
opravili vsa dela brez vsakršne koli tuje 
pomoči. L. V.
KOLEKTIV GRANITNE INDUSTRIJE 

V OPLOTNICI JE MARLJIV
Delovni kolektiv Granitne industrije 

v Oplotnici je v preteklem mesecu izpol
nili svoj mesečni proizvodni plan s 131% 
kljub temu, da jim je slabo vreme močno 
nagajalo pri delu. ki je v svoji osnovni 
fazi večji del na prostem. Poteg tega so 
delavci tega podjetja opravili na lastni 
ekonomiji podjetja, pri vzdrževanju sta
novanjskih zgradb in v proizvodnji nad 
2400 prostovoljnih delovnih ur, mladinci 
— obvezniki predvojaške vzgoje pa" sb 
izvedli dva partizanska pohoda. Prvega 
so imeli v Makole pri Poljčanah, drugega 
pa na Pohorje, kjer so se sestali z mla
dinci iz granitoloma Josipdol. L. V,

KARTO JE TREBA ODDATI
13. t. m. je prometnik na postaji Gor

nja Radgona zahteval od vseh potnikov, 
da morajo oddati vozne karte. Potniki, 
ki so bili na službenem potovanju so se 
temu upirali, ker morajo vpzne karte

PRVI KORAKI DELAVSKIH SVETOV NA ŽELEZNICI
Na šentiljski železniški postaji je de

lavski svet na svojem drugem zasedanju 
predlagal, da je treba čimprej popraviti 
drvarnico za drva oziroma zgraditi novo. 
Sedanja drvarnica je tako majhna, da ne 
spravijo vanjo premoga, ki se na prostem 
kvari in ga tudi lahko odnese kdor koli 
hoče. Razen tega so člani delavskega 
sveta tudi grajali, da je drvarnica obenem 
tildi shramba z* lahko vnetljive snovi,

kakor petrolej, olje itd. Ker stoji drvar
nica poleg glavne ceste, lahko že ciga
retni ogorek povzroči požar.

Delavski svet na železniški postaji v 
Pesnici pa je na zadnjem zasedanju za
dolžil enega iz članov, da čimprej uredi 
sindikalno knjižnico. Kaže, da se sindi
kat ni dovolj pobrigal, zato pa seda; de
lavski svet opravlja njegove stvari. Kar 
premislite, pa boste videli, da je tako,

predložiti za obračun potnih stroškov, 
kot predvideva predpis. Prometnik je na 
svoji zahtevi vztrajal, jim odvzeli vozne 
karte, v nadomestilo pa jim je napisal 
reverz. Kaj mislite koliko ljudi bi mo
rali zaposliti, če bi tak način izdajanja 
reverzov uvedli na večjih postajah kot so 
Ljubljana. Zagreb, Beograd, kamor pride 
vsak dan na stotine službenih potnikov. 
To je treba verjetno malo drugače ure
diti.

ODBORNIKI BODO POJASNILI 
ČLANOM, KAKO POMEMBNE 

SO LETOŠNJE VOLITVE 
ODBOROV OF

V Libojah in Zagreb emu se nekako 
klavrno pripravljajo na občni zbor Fron
te. O tem so se tudi pogovorili na zadnji 
seji izvršnega odbora sindikalne podruž
nice rudnika Zagorje. Da bi občni zbor 
Fronte v Libojah in Zagrebena čimbolj e 
uspel, je izvršni odbor zadolžil nekaj svo
jih članov, naj tam pomagajo pri pripra
vah za uspešno organizacijo občnih zbo
rov. Tudi ostali člani izvršnega odbora 
podružnice so sklenili, da bodo vsak v 
svojem kraju in kolektivom razlagali, 
kako pomemben je letošnji nov način vo
litev v frontne odbore.

ge sindikalne odbornike. Celjani so nam 
to torej prvi sporočili.

Svet v Celju je napravil program pre
davanj, ki bodo, kot pravijo, trajala 
vsako takole poldrugo uro, potem pa bo
do razpravljali o nakazanih vprašanjih. 
Prišli so na zanimive zamisel, da bi ta 
vprašanja obravnavali z odborniki, s čla
ni delavskih svetov in upravnih odborov 
kar po posameznih strokah. Prvo preda
vanje bodo imeli tekstilci, potem kovi
narji, lesni in tako po vrsti, Na preda
vanje so povabili tudi gojence nekdanjih 
sindikalnih šol, ki jih je sedaj v Celju 
32; od teh jih je 16 sindikalnih od
bornikov.

Celjskim odbornikom želimo, da bi se 
plodno pogovorili in se vsi skupaj na
učili to in ono o gospodarstvu. Prepri
čani pa smo, da bomo v kratkem dobili 
tudi od drugih odbornikov kako razve
seljivo vest, za nas, za sindikalni svet 
in za vse člane, da razpravljajo o gospo
darskih problemih.
NA DAN REPUBLIKE JE PO VSEM

PETROVEM BRDU ZAGORELA 
ELEKTRIČNA LUC

Na Petrovem brdu je klimatsko zdra
vilišče železničarjev, v katerem je tre
nutno 40 gostov. V tem domu pa ni bilo 
doslej električne razsvetljave. Vaščani 
na Podbrdu so pripravili okrog 100 dro
gov in jih postavili. Samo devet kmeto
valcev je napravilo pri tem delu za 380 
delovnih dni. Zdravstvena služba je oskr
bela žico, kolektiv elektrodelavnice iz 
Ljubljane pa je napeljal tok v dom in v 
vse hiše v vasi, celo v neko hišo, ki je 
več kot 600 m oddaljena od Zaselka. 
Dela so bila končana ravno tako, da je 
na Dan republike zasijala luč na Pod
brdu. Vaščani in gostje so v prijetni za
bavi v domu preživeli skupaj ta »svetli« 
večer. L. S.

RES LEPA DARILA ZA PRAZNIK
Ze dan pred praznikom je bilo mesto 

Celje ■ živahno in praznično razpoloženo. 
Po vseh tovarnah in podjetjih so sindi
kalne podružnice pripravile posebna 
slavja. V tovarni perila so še posebej 
lepo proslavili praznik. Nedavno je Pre- 
zidij Ljudske skupščine FLRJ podelil 
tovarišici Kreuh Mariji visoko priznanje 
za zasluge, ki jih je imela doslej pri 
svojem delu — prejela je red dela III 
stopnje. TVv. Marija Kreuh je 12-kratna 
udarnica, ki je presegala normo skozi 
12 mesecev od 20 do 30 odstotkov in 
je ena vodilnih moči svoje stroke v pod
jetju. Odlikovanje so ji izročili prav na 
dan pred praznikom in ji prisrčno in 
iskreno zaželeli mnogo sreče predstavniki 
našega javnega življenja in njeni delovni 
tovariši.

v tovarni tehtnic so slavje 
s podelitvijo odlikovanj. Z me-

Tudi 
združili
daljo dela so biti odlikovani: Ivan Trat 
nik, orodjar, Franc Hanoš, obratovodja, 
in Maks Črenožnik, ključavničar. V de
lavnicah oblačilne stroke pa so prejeli 
medaljo dela Marija S polen ak, šivilja, 
Rudolf Firšt, čevljarski pomočnik; v gozd
nem avtopodjetju pa so na proslavi po
delili medaljo dela avtomehaniku Štefanu 
Šaliju.

Pri proslavah so sodelovali tudi Člani 
delavskih društev »France Prešeren«, 
»Ivo Ključar« in »Ivan Cankar«. Sindi
kalna podružnica Cinkarne pa je na dan 
slavja priredila tudi kino predstavo fil
ma »Na svoji zemlji« z novim kinopro
jektorjem.



Koliko j e vredno

če res lepo preživimo svoje proste dneve
O marsičem smo že tu in tam rekli 

»kakšno pametno«, redko pa se kaj več 
raz,govorimo o tem, kako kaj preživimo 
svoje proste dneve, kam gremo, s čim se 
razvedrimo, kaj doživimo in podobno! 
In vendar so ti dnevi le lep kos našega 
življenja. Saj vendar sem ne sodi samo 
naš redni letni dopust, temveč tudi 
ostali dela prosti dnevi, kot so nedelje 
in prazniki. No, tega vsega skupaj pa 
potem res ni tako malo.

In če ste danes za to, pa malo po
kramljajmo o tem! Vsaik izmed nas si želi 
v prostih dn.evih malo razvedrila: nekdo

Ali ni lep užitek, ko z vrha Triglava ob 
Aljaževem stolpu z en m samim pogledom 
objamete vso slovensko zemljo, ki se raz

grne pred nami?

gre v kino, drugi goiji tak ali drugačen 
šport, nekdo gre na izlet ali na obisk 
k znancem, tretji spet seže po knjigi in 
tako dalje. Kratko in malo, vsakdo stre
mi, da bi si izpolnil v prostih dnevih 
svoje želje. In pri tem nam mora poma
gati naša sindikalna organizacija, kaj 
mislite? 0, seveda! In nič nismo krivični, 
če že kar sedaj malo pokaramo naša 
sindikalna vodstva, ki se v mnog,ih pri
merih za te stvari mnogo premalo 
brigajo.

Vsak izmed nas ima kup lepih želja 
ob prostih dneh, tja bi šel rad, to bi rad 
videl in tako dalje. Tudi posvetuje se 
človek rad, kaj bi mu bolj koristilo da 
napravi. Nekomu bolj koristi, če. gre za 
nekaj dni v planine, drugemu bi zdrav
nik svetoval spet, naj gre na morje, ne
komu spet kopanje v sladki vodi. drugi 
bi ra,d obiskal domače in tako dalje. In 
s tem se ukvarjamo vsi člani sindikatov, 
ter preko celega leta odhajamo zdaj ta 
zdaj drugi na počitek, na izlet,

V SINDIKALNIH POČITNIŠKIH 
DOMOVIH NI PROSTORA ZA VSE

Mnoga sitndikalna vodstva mislijo, 
kadar je govora o prostih dneh, le na 
naše sindikalne počitniške domove im na 
letne objave za znižano vožnjo na že
leznici. Toda, to je vendar samo del, 
in to manjši del vsega tistega, s čimer 
se naši člani ukvarjajo ob prostih dneh, 
in ko tudi upravičeno pričakujejo po
moči od sindikata. Res, da imajo naši 
sindikati nekaj svojih počitniških domov, 
ki so jih v prvih povojnih letih odprli 
zato, da omogočijo čim,bolj ceneno le
tovanje najboljšim delavcem. Ti domovi 
pa nikakor ne zadoščajo niti za potrebe 
vseh, ki gremo na dopuste. Nasprotno, 
naši, domovi lahko nudijo svoje gosto

ljubje razmeroma majhnemu številu član
stva. V zadnjih letih pa je bilo občutiti 
tudi to, da so v domove prihajali leto 
za letom slkoraj isti gostje in zlasti v 
poletnih mesecih, večinoma uslužbenci. 
To s-e torej pravi, da večinoma, naše or
ganizacije niso dovolj vestno izbirale 
onih članov, ki naj prihajajo v domove 
in niso pazili na to, da bi pač to leto 
poslale nekoga, drugo leto drugega, itd.

Doslej pa je bilo tudi tako urejeno, 
da je vsak, kdor je dobil napotnico za 
naš dom, pa je imel vsega skupaj. 14 dni 
dopusta, ves ta čas moral preživeti v 
domu, ker so naši domovi sprejemali go
ste samo za po 14 dni. To bo potrebno 
sedaj preurediti tako, da bi recimo gost 
lahko prišel v dom tudi za krajšo doibo, 
najmanj pa za 5 dni. Nadalje je bilo sedaj 
skoraj nemogoče, da bi nekaj znancev 
skupaj lahko prišlo v dom, ki si žele 
dopust skupno preživeti, .ker so se napo
tila delila po administrativnem razdelil
niku in so potem mnoge organizacije celo 
zavrnile napotila, ki so bila za nepravi 
čas ali samo z,a enega člana-in podobno, 
To bo potrebno urediti tako, da bodo 
lahko iz posameznih krajev prišli v dom 
istočasno ljudje, ki se poznajo, ki bi šli 

! radi škripaj na dopust in tako dalije.
Dejali pa smo, da je to le del skrbi 

za to, kako člani prežive svoje, proste 
dneve. Kaj pa ostali prosti dnevi in kaj 
pa oni člani, ki ne morejo v domove?

ALI BI ŠEL Z NAMI, NA IZLET 
GREMO!

O- tem se malo pomenimo! Pridejo 
prazniki, pride nedelja — kam? Človek 
si žeili malo razvedrila, rad bi šel na 
izlet, na smučanje, kopanje! Tako lepa 
je naša dežela, od blizu in daleč jo .ho
dijo ljudje občudovat in so nam skrivaj 
nevoščljivi naših lepot. Planine po Go
renjskem, Pohorje, Postojnska jama, vab
ljiva Dolenjska! Koliko teh lepih krajev 
marsikdo izmed nas ni sploh še videli 
Marsikdo pa je v temnih nočeh parti-

nekdo poskrbel, da bi zapregel ta ali 
oni kmet svoj voz in nas kam potegnil. 
Potem pa sam-o še harmoniko s seboj in 
koš dobre volje, pa lahko zelo lepo pre
živimo dan. Pa povejte, če si vsak iz
med nas od čas,a dio časa ne zaželi ta
kega izleta. Tudi tisti, ki na to še ni 
pomislil, bi drugič šel z nami, ko m-u 
bomo povedali, kako smo se lepo imeli. 
Veste pa tudi zdravju koristi takle., izlet 
— človek se kar »prezrači«, naužije se 
vedrine in marsiikaj vildi, marsikaj se 
ljudje pogovore.

Seveda ponekod tako tudi delajo.
KAKO PRIJETNO JE V LEPEM KRAJU 

PREŽIVETI VSAJ ENO POPOLDNE
Nekateri delovni kolektivi pa so Šli 

še delj, začeli so si urejati stalna, izle- 
tišča. Zasavski rudarji so si postavili na 
Mrzli planini svoj dom, Mežiški na 
Smrekovcu, Mariborčani grade na Pohor
ju in talko dalje. Ob prostih dneh pa se 
jih zbere skupina in gredo na izlet. Se
veda je teh izletiišč naša domovina polna 
toliko prijetnih in lepih krajev,, ki nas 
neprestano vabijo. Večji delovni kolek
tivi naj bi tudi v bodoče v takih prijet
nih krajih uredili primerne domove, da 
s-e gostije lahik-o odpočijejo, dobe zavetje 
za čez noč, itd.

0 vseh teh stvareh hi kazalo, da naša 
sindikalna vodstva v podjetjih malo po- 
razmislijo. Morda bodo nekje izbrali tudi

Slovarček tujih besedi?
Kje bi ga neki dobil?

Kje?! — Naroči žepni koledarček, ki 
ima poleg drugih zanimivosti tudi 
kratek slovarček tujk!

nekaj tovarišev, ki bi se. posebej posve
tili organizaciji izletov in dopustov, to 
bi bila potem komisija izvršnega odbora 
podružnice.

Vse nremalo poznamo lepote naše domovine. Iščimo, odkrivajmo in uživajmo ob 
niih V vsakem delu slovenske zemlje jih bomo našli dovolj. Na sliki: Kmečka 

hiša v Gozd Martuljku, v ozadju pa Martuljkova skupina.

zanil tod ali tam in za trdno sklenil, da 
si pride pogledat ta kraj, pa tega vendar 
še ni napravil. In res je velika škoda, 
da včasih ne povežemo popotne malhe 
in ne gremo malo okrog. Morda manjka 
samo pameten nasvet, pa bi bili vsi zato., 
morda si celo želimo takega nasveta. Kaj 
pa prevoz? Kadar se nas več skupaj 
vzame, je vlak mnogo cenejši, izplača 
pa se tudii najeti avtomobil, pa tudi ko
lesa imamo. Včasih pa nam bi tudi lahko

se naužili sonca in zraka. Ali se ne bi letos pridružil njun tudi ti? — Slika 
prikazuje smučarje, ki se zbirajo pred domom na Planici,
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Sedaj pa še nekaj besed o dopustu. 
Kot smo že dejali, bo treba marsikaj še 
izboljšati tudi kar se tiče naših domov,
ALI JE RES VSEENO, KJE PREŽIVIMO 

SVOJ DOPUST?
Precej naših tovarišev, recimo, pre

živi svoj dopust talko, da doma »delajo«, 
ali so mnenja, da je vseeno, kako pre
živiš dopust in kije ga preživiš Takšnim 
tovarišem povemo, da to ni vseeno. Člo
vek si niti ne more na hitro predstav
ljati, kaj pomeni za njegov organizem 
sprememba zraka, okolja in res pravi 
počitek. Prenekateri izmed onih, ki ob
letava zdravnika zaradi živčnih obolenj, 
revme in podobno bi morda ne obolel 
tako, če bi redno odhajal na dopust 
Nekdaj seveda to ni bilo mogoče, danes 
to zanemarja. In ne dela prav! Nasprot
no, vsak bi naj resno preudaril, kam naj 
gre na dopust, da mu bo to koristilo in 
da se bo dobro odpočil.

DENIMO MALO »NA STRAN«,
OB DOPUSTU BO PRAV PRIŠLO!

Seveda, marsikdo se takoj spomni, 
da so z dopusti stroški, da stane, če kam 
greš. Tudi to je res. Toda saj imamo 
plačan dopust. Kako so včasih delavci 
stremeli za tem, da bi to dosegli. Danes 
to imamo. Poleg tega pa je pametno in 
preudarno, če si za dopust tudi kaj pri
hranimo. Skoraj ga ni delavca, ki ne bi 
ta ali drugi mesec malo več zaslužil, pa 
denimo malo ha stran, tudi od nagrade, 
če jo dobimo, in talko dalje, Bodisi, da 
tovariši ta denar vlagajo v banko, bodisi 
da si v podjetju izbirajo ta sredstva v 
blagajni vzajemne pomoči, bodisi da si 
osnujejo poseben fond za dopuste, kakor 
se pač domenijo v podjetju.

Nekaterim tovarišem pa bodo tudi 
podružnice malo priskočile na pomoč s 
svojimi sredstvi — pa bo šlo.

In še nečesa ne smemo prezreti. Naši 
člani so izvoljeni v svete za turizem in 
gostinstvo, vendar pogosto smatrajo ta 
svoj družbeni opravek kot golo formal
nost. In vendar nd tako. Prav v teh sve
tih se obravnava množica vprašanj, s 
katerimi se mi srečamo, ko pridemo kot 
gostje v podjetja. Torej tudi o teh stva
reh naj malo preudarijo naša sindikalna 
vodstva ter naj se posvetujejo s člani 
svetov;

Že teh nekaj misli pa nam pove, da 
je torej precej hvaležnega dela za naše 
sindikalne organizacije okrog skrbi za 
to, kako pomagati članom, da čimlepše 
in koristneje prežive svoje proste dneve. 
Mi vsi skupaj pa bomo v bodoče res 
malo bolj smotrno izrabili svoje proste 
dne-vp, kaj ne?.

AKTIVNA STRELSKA DRUŽINA V JESENKOVEM

BLIŽA SE PRAZNIK NAŠE ARMADE
V tekmovanju za počastitev Jugoslo

vanske armade je sindikalna podružnica 
ekonomije Jesenkovo bila štirikrat na 
prvem mestu in enkrat na drugem mestu 
med sindikalnimi podružnicami sindikata 
kmetijskih delavcev. V čast tekmovanja 
so izurili tri člane za enote protiletalske 
zaščite, traktorist Leban Teodor pa je 
usposobil tri delavce za vožnjo s trak
torji in jih seznanil z ustrojem traktor
jev. Zelo aktivna je strelska družina, ki

so jo osnovali v tem tekmovanju, dani 
družine so pripravili teren za strelske 
vaje in skopali potrebne jarke. V strel
skih tekmah so dosegli posamezni člani 
strelske družine naslednje število krogov: 
Sosič Vinko 62, Ule Franc 68, Pipan 
Franc 82, Macele Alojz 61, Kramar Ru
dolf 94, Uršič Ivo 60, Horvat Tonček 27, 
Vugrinec Jože 14, Lebar Francka 43, Le
bar Štefan 70, Lebar Dorči 72, Vranovič 
Andrija 82 krogov.

u /turni a p i s k i
Pred 80 leti je neki francoski de

lavec napisal besedilo »Internacionale* 
bojne himne mednarodnega proletari
ata. Zato slavimo letos njeno 80 letnico. 
V Sloveniji je bila prvič prevedena že 
pred 50 leti. Po prvi svetovni vojni pa 
je ved naših javnih in kulturnih delav
cev prevedlo »Internacionalo* is fran
coskega, ruskega in italijanskega bese
dila. V polastitev 80. obletnice »Inter
nacionale* je naš slovenski pesnik Mile 
Klopčič pripravil novo prireditev te 
himne, ki je objavljena v »Ljudski pra
vici* štev. 174 dne 29. novembra t. I. 
Objavljeno pa bo tudi v »Zbirki parti
zanskih pesmi*, ki je v tisku. Vsem na
šim delavskim društvom priporočamo, 
da njihovi pevski zbori in pevci odslej 
uporabljajo novo prirejeno besedilo »In
ternacionale*.

*
Cankarjeva založba jo izdala Zbor

nik V. I, Lenina »0 nacionalnem vpra
šanju*. V Zborniku so objavljeni skoraj 
vsi Leninovi članki, ki jih je napisal o 
nacionalnem vprašanju in ki doslej še 
niso bili prevedeni v slovenščino.

*
V kinu »Union* v Ljubljani vrtijo 

novi jugoslovanski film »Poslednji dan*. 
Vsebina filma, kateremu je scenarij na
pisal Oskar Davilo, obravnava boje s 
saboterji, ki so poskušali s močno eks
plozijo uničiti premogovnik, kar so pre
prečili organi državne varnosti, ki _ so 
organizacijo pravočasno razkrinkali. Film 
je' režiral Vladimir Pogalič, ki ga po
znamo kot režiserja filma »Povest o to
varni*. V glavnih vlogah nastopajo zna
ni gledališki in filmski umetniki Marija 
Crnobori, Tito Strozzi, Strahinja Petro
vič in drugi.

*

Sindikalna podružnica v rudniku Se
novo je sklenila, da bo s prostovoljnim 
delom do Dneva republike končala * 
gradnjo kino dvorane. Ta sklep je tudi 
'izvršila, K gradnji kinodvorane je pri
speval tudi delavski svet in uprava rud
nika. Sklenili so tudi, da bodo do po
mladi končali z gradnjo celotne stavbe,

v kateri se nahaja ie urejena kino dvo
rana.

Ker so nekateri kolektivi v Kamni
ku porabili denar iz sklada za kulturno 
prosvetno delo za razne zabave, je 
Okrajni svet v Kamniku sklical posveto
vanje s predsedniki sindikalnih podruž
nic, na katerem so razpravljali o pra
vilni porabi denarja iz sklada za kul- 
turnoprosvetno delo.

*

Pretekli mesec je imelo delavsko kul
turno umetniško društvo »Slana Klavora* * 
v Mariboru letno konferenco, s katere 
so člani poslali Republiškemu svetu ZSS 
pozdravno pismo. V pismu sporočajo 
Republiškemu svetu o uspehih in delu, 
ki so ga imeli v preteklem letu ter ob
ljubljajo, da bodo še nadalje zastavili 
vse svoje sile za, napredek društva in 
vzgojo množic. Republiški svet se za. 
pozdravno pismo toplo zahvaljuje in želi 
vsem članom društva še vnaprej mnogo 
uspehov pri njihovem požrtvovalnem 
delu. ________________

Kaj mora sleherni naš delavec 
vedeti o preobrazbi kmetijstva

(Nadaljevanje z 2. straniH 
SPLOŠNE KMETIJSKE ZADRUGE 
NAJ POSTANEJO VSESTRANSKO

GOSPODARSKE ORGANIZACIJE
Končno bt rekli še neka) besed o tem, 

kako naj se razvijajo v bodoče splošne kme
tijske zadruge. Doslej je v tem pogledu pre
vladovalo mnenje, da se naj splošne kme
tijske zadruge pečajo v glavnem le J 
trgovskimi posli. Takšno pojmovanje je bilo 
seveda zgrešeno. Splošna kmetijska zadruga 
se mora namreč razvijati kot vystt'*1a°®H2 gospodarska organizacija. Dolžnost splošnih 
kmetijskih zadrug je zato, da ustanavljajo 
po potrebi strojne postaje, drevesnice ln 
droga uslužnostna podjetja, v katerih bodo 
opravljali razne usluge posameznim kmeč
kim gospodarstvom ob določenih, za zadrugo 
vselej donosnih r.ogojih Na ta način bo 
zadruga postopoma obnovila in dvignila vso 
kmetijsko delavnost na svojem področju ter 
sčasoma zajela vsa privatna gospodarstva 
v eno samo veliko socialistično gospodar
stvo. Kakor povsod v našem gospodarstvu 
pa mora seveda tudi tu veljati načelo, da 
bo zadruga poslovala kot celota ln tudi vsak 
njen obrat po načelu donosnosti! Crt

Tovariš pomaga] nam tudi Ti, da naše 
glasilo čimbolj razširimo med članstvom

1 Odbornike tistih podružnic, ki so do sedaj prejemale »Delavsko 
=kunno (to ie v skupnem zavitku) naprošamo, da bi nam 

do 20. decembra sporočili, ali še želijo, da jim dostavljamo naše glasilo 
tako kot doslej ali ne!

a) V kolikor bi želeli preiti iz skupne naročbe na poedmce, to je, 
da bi vsakemu posameznemu naročniku posebej pošiljali nas list bodisi 
na dom ali tja, kjer je zaposlen, tedaj naprošamo izvršne odbore sindi
kalnih podružnic, da zberejo po poverjenikih čimveč naročnikov, seznam 
s točno navedbo naslovov pa naj nam dostavijo najpozneje do 20. de
cembra, tako da bodo naročniki prejeli prvojanuarsko številko ze na 
svoj naslov.

b) Tistim podružnicam, katerih odborniki se gornjemu ne bodo 
odzvali, bomo, kakor do sedaj, tudi v naprej dostavljali naše glasilo 
v skupnem zavitku in dosedanjem številu izvodov.

2 Večje število podružnic prejema po dva, tri izvode Delavske 
enotnosti. V kolikor ne bomo dobili drugega sporočila, ne bomo prenehali 
z dosedanjim dostavljanjem.

3. Našim naročnikom v Mariboru, Ptuju, Celju, Trbovljah, Kranju 
in na Jesenicah sporočamo, da bomo v teh mestih imeli svoja poverje
ništva, kjer bodo lahko naročali in plačevali naročnino za Dravsko 
enotnost. Poverjeništva bodo začela poslovati s l. januarjem 1952. O 
podrobnostih vas bomo še obvestili. V kolikor želijo poverjeništva tudi 
v drugih krajih, naj nam to sporočijo.

4. Naše sindikalne podružnice opozarjamo tudi na to, da jim nudimo 
prodajo našega glasila v kolportaži. Sporočite nam, koliko izvodov bi 
mogli razpečati, tako, da vam zaželeno število izvodov dostavimo s 
1. januarjem. Onim, ki bodo razpečavali list, bomo dajali tudi dogovor
jeno provizijo.
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